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Könnyű tollal úgy fogalmaz az ember, hogy finom bája volt a 
lakiteleki sátor állításának. Amikor kiderült, hogy hol is lesz a hosszú 
hónapok óta tervezett rendszerváltó (új kiegyezést vagy új közmeg-
egyezést sürgető) összejövetel, a politikai rendőrség hihetetlen aktivi-
tással hálózta be a területet, és akkora zajt csapott, hogy minden érin-
tett azt hihette: önmagát is le akarja leplezni a háromperhárom. 

Húsz éve történt a többek között az MDF megalakulásához is veze-
tő találkozó, ez a mostani írás egyik apropója. A másikról később. 

1987 őszén még nem lehetett biztosan tudni, hogy mire megy ki a 
nagy történelmi játék. A szereplők védettek is voltak, meg nem is: a 
második nyilvánosság olykor erőteljesebb oltalmat jelentett a gumi-
bottól, mint a nyilvános helyen elkövetett rossz mondat. A Hazafias 
Népfront akkori vezetőjéről, Pozsgay Imréről sem lehetett tudni, hogy 
vele vagy nélküle célszerűbb átharapni a gordiuszi csomó torkát. 

Szóval nagy volt a zűrzavar. 
Én például Szeged városában lelkesen járogattam titkos találko-

zókra szép és kevésbé elegáns polgári otthonokba, ahol az volt a té-
ma, hogy szóba kell-e még állni ezekkel. Néha pestiek is érkeztek, és 
kérdezték, nem tudnánk-e egy biztonságos tanyát, ahol meg lehetne 
tartani ezt a rendszerváltó fórumot. Tibor barátom, aki fölajánlotta 
csengelei tanyáját, nem is gondolhatta akkor, hogy földjeinek egy ré-
szét nemsokára a világ legdrágább autópályája viszi el, munkaviszo-
nyát pedig az akkori KISZ-vezérből lett kiadótulajdonos fogja meg-
szüntetni. 

Asszonyának volt annyi realitásérzéke, hogy Tiborunkat lebeszél-
te a házigazdai szerepről, így került a rendezvény egy lukkal odébbra, 
Lakitelekre. Sok érdekes randevú helyszíne lett Lezsákék otthonának 
udvara. Egyik kollégám félve ment oda: mi lesz, ha a közismerten vo-
nalas főnöke megtudja, hogy hol is járt. Aztán a helyszín ember-
sűrűjében megpillantotta a főnökét, aki egy közismerten ellenzéki író-
nak, egykori ötvenhatos elítéltnek lapogatta a vállát, és a nagy zavar-
ban azonnal átalakult a főnök-beosztotti viszony. 

Én három nappal a sátoros ünnep után jártam Lezsák Sándornál. 
A Fiatal írók József Attila Köréből (akkor FIIAK, ma JAK) ismertük egy-
mást, kéziratokról beszélgettünk. Szegény, pályakezdő újságíró lévén 
egyik kollégámtól kölcsönöztem autót, aki a nemrég kikért történeti 
hivatali papírjaiból tudta meg, hogy merre járt az autója. 

Lezsákék-kedvesen fogadtak, az asszony gyönyörű piros almákat 
rakott az asztalra. Kétpercenként autó húzott el a dűlőúton az ablak 
alatt, mégpedig úgy, hogy közeledvén a kanyaródónál mindig fölvil-
lantotta a reflektorát. "Rendőrök. Ezt csinálják immár két hete" - kom-
mentálta Lezsák tanító úr a fényes eseményeket. 

A közrendőrök is aktívak, nyugtattam meg magam. El is kísértek 
a megyehatárig, otthon pedig mélyen hallgattam arról, kinél tettem 
tisztelgő látogatást. Lezsák mesélte, a nagy nap előtt megszállták a 
környéket a villanyszerelők. Az utcai villanyoszlopokra alig álcázott 
lehallgató tányérokat raktak föl. Ezen aztán jót derültek az egybe-
gyűltek, mert a hatalmas esőben, a biztonsági okokból felállított, 
majd a rendezvénynek otthont adó sátorban olykor egymás szavát 
sem értették. Volt Is gond az összejövetelt lezáró közös nyilatkozattal. 

A hatalomnak az eredeti példány kellett, s mivel az ellenőrzésük 
alatt állt az egész magyar sajtó, nem tartottak az itthoni publikálástól 
- a külföldre történő kijuttatást kellett megakadályozniuk. A Szabad 
Európa Rádiótól tartott akkoriban a legjobban a rendszer, és e képze-
letbeli dobogó második fokán állt az Amerika Hangja. Amikor 
Lezsáknál jártam, már tudta, hogy a fórumra hazatérő és onnan repü-
lőfordultával távozó Püski Sándort alsógatyára vetkőztették Ferihe-
gyen - mindhiába. 

Érdekes a történetben, hogy Lezsákék ugyanúgy elástak egy pél-
dányt, mint annak idején a Konrád-Szelényi szerzőpáros "Az értelmi-
ség útja az osztályhatalomhoz" című, tkokban írt munkából. Konrád 
maga ott volt, de a később SZDSZ-szé fejlődött hálózatosok nem vet-
tek részt a lakiteleki fórumon, ezzel együtt le kell szögeznünk, hogy 
nem ártana leásni a közös mélyig. 

Megtudni, hogy hol veszett el a rendszerváltás, vagy legalább 
azt, hogy ha már ez a dolog formailag rendszerváltásnak tűnik, akkor 
miért maradt ki belőle a morális tartalom. 

Akik ott voltak, többségükben az erkölcsi megújulást legalább 
olyan fontosnak tartották, mint a demokratikus intézményrendszer 
kiépítésének igényét. Lehet, naivak voltak. Lehet, mi is naivak va-
gyunk, ha innen akarjuk nézni az eltelt két évtizedet... 

És hát jöjjön a másik beígért apropó! Az évfordulóra megjelent 
kollégánk. Pintér M. Lajos Ellenzékben 1968-1987 című könyve, ami a 
sátorverésig tartó út alapozóit, szellemi előzményeit mutatja be. Ezzel 
az alapos munkával is az a gond, hogy megolvasván az ember újra és 
újra a történet morális oldalára kezd gondolni. 

Úgy látszik, már ennyi az idő. 

o Dlusztus Imre 

LATNAK A PALYAN 
Születésnapi beszélgetés a 45 éves Mérnöki Kar dékánjával, Véha Antallal 

A mérnökkar konzekvensen a gyakorlathoz, az iparhoz szervesen kapcsolódó kutatást, fejlesztést és oktatást végez. Fotó: s. cs. 

képzés keretében konzekvensen és 
szigorúan a gyakorlathoz, az ipar-
hoz rendkívül szervesen kapcsoló-
dó kutatást, fejlesztést és oktatást 
valósítottunk meg. Ma is arra tö-
rekszünk, hogy minél több külső 
kutatási munkát szerezzünk meg. 

- Korábban egy interjújában 
arról beszélt, hogy a 90-es évek-
től lelassult iparfejlődés megne-
hezíti az alkalmazott kutatás 
helyzetét, hiszen az ipar kevésbé 
igényli a karon fölhalmozott tu-
dományos potenciált. 

- A problémafelvetés, illetve 
-megoldás nem csökkent, a kon-
kurencia viszont egyre jelentő-
sebb. Tisztán és világosan látni kell 

ugyanakkor, hogy ma már a fej-
lett, piacképes és tudásalapú gaz-
daság nemcsak az alapanyag-ter-
melésre, hanem a termelésre és a 
feldolgozásra is koncentrál. Ezt a 
lehetőséget a kar nagyszerűen , ki 
tudja használni, piaci előnyünk 
pedig a kiváló műszer- és a szürke-
állományunk lehet, mellyel nem-
csak meg tudjuk vizsgálni az alap-
anyagot és a készterméket, hanem 
szaktanácsot is tudunk adni mellé. 
Remek kapcsolatot ápolunk példá-
nak okáért egy bátaszéki céggel — 
ügyvezető igazgatójuk egy koráb-
ban itt végzett mérnök —, melynek 
baromfitelepéhez feldolgozó is 
tartozik. folytatás a 3. oldalon 

FIATALOS LENDÜLETTEL 
Merész terveket szövögetnek 

az Universitas Szeged pólósai 
Fantasztikus produkcióval ruk-
koltak elő az OB l/B csoportos 
női vízí labda-bajnokság első 
körében az Universitas Szeged 
lányai. A Szegedi Tudomány-
egyetem által támogatott gárda 
a szentesi fordulóban a házigaz-
da Hungerit-MetalComot és az 
Uno VSE-t is szabályszerűen el-
gázolta. 

A kiváló kezdés természete-
sen nem a véletlen műve, sokkal 
inkább a tudatos építkezésnek 
köszönhető. A tavalyi szezonban 
negyedik helyen végzett szegedi 
együttes a nyáron jelentősen 
megerősödött - dunaújvárosi 
játékosok is érkeztek kölcsönbe 
—, így egyértelműen az arany-
érem megszerzését és a legma-
gasabb osztályba való feljutást 
tűzte ki célul. Kresák József mes-
ter tanítványai — köztük öt SZTE-
s hallgató — most szombaton a 

második fordulóban Hódmező-
vásárhelyen szállnak vízbe, s 
okoznak várhatóan újból szomo-
rú perceket a szentesi hölgyek-
nek. 

részletek a 11. oldalon 

Nyilvános kari tanácsi díszüléssel 
és két nagyszabású konferenciá-
val ünnepli 45. születésnapját a 
héten az SZTE Mérnöki Kara. A kar 
a SZÉF hagyományaihoz híven to-
vábbra is őrzi élelmiszer-ipari 
profilját, ám új utakon, új eszkö-
zökkel is építi jövőjét. 

— Miért éppen október 11-12-
én tartják fennállásuk 45. évfor-
dulóját? 

— Az intézmény negyvenöt 
éves múltja alapvetően az élelmi-
szeriparhoz, a mezőgazdasághoz, 
a műszaki élethez köti a képzési 
profilunkat, ezért határoztunk úgy, 
hogy az ünnepséget összekapcsol-

juk az ENSZ Élelmezési és Mezőgaz-
dasági Világszervezete, a FAO által 
megtartott világélelmezési nappal. 
Rendezvényeinken tiszteletét teszi 
a FAO európai igazgatója, aki 
egyébként Közép- és Dél-Ázsiát is 
felügyeli. Az ő látogatása, egyálta-
lán a FAO-kapcsolat jelzi, hogy az 
SZTE Mérnöki Karát ma már a ko-
moly szákmai partnerek között 
tartják számon, azaz ténylegesen 
felzárkóztunk a hazai szakképző 
felsőoktatási intézmények, egyete-
mek sorába. Természetesen na-
gyon fontosak számunkra a koráb-
bi Élelmiszeripari Kar által megte-
remtett alapok: az 1962 óta folyó 
szegedi élelmiszer-ipari mérnök-

MINŐSÉGDÍJ A GYÓGYSZE-
RÉSZTUDOMÁNYI KARNAK 

Az SZTE Gyógyszerésztudományi 
Kar a Felsőoktatási Minőségi Díj 
szervezeti egység kategóriájá-
ban ezüstfokozatot kapott az 
Oktatási és Kulturális Minisztéri-
umtól. 

Az oklevelet Manherz Károly 
oktatási és kulturális államtitkár 

adta át Fülöp Ferenc gyógysze-
részkari dékánnak a Szegedi Tu-
dományegyetem tanévnyitó ün-
nepségén. A pályázatot Csóka Il-
dikó egyetemi docens (a képen 
balra) és Somióné Laczkó Mari-
anna készítették. 

részletek a 4. oldalon 



EGYETEMI ÉLET 
A MÉRNÖKKAR ÜNNEPI KONFERENCIÁI 

Európai kihívások IV. 

Az SZTE Mérnöki Kar Ökonómiai és Vidékfejlesztési Intézete 2001 má-
jusában rendezte meg első ízben, nagy sikerrel az Európai Kihívások kon-
ferenciáját. A tudományos összejövetel hagyományt teremtett, idén ok-
tóber 12-én immár negyedik alkalommal cserélnek majd eszmét a szak-
emberek. „Kétévente megrendezett konferenciáink a viszonylag új, úgy-
nevezett regionális tudomány színvonalas seregszemléje. Az ország min-
den pontjáról, Budapestről, Győrből, Debrecenből, Miskolcról, Pécsről ér-
keznek majd a tudománnyal foglalkozó szakemberek, regionalísták, 
hogy megvitassák a régiók fejlődésével kapcsolatos legújabb, legaktuá-
lisabb kérdéseket. A tizennégy szekcióban mintegy százhatvan előadás 
lesz hallható" - mondta a szervezők részéről Gulyás László. 

A tudományos tanácskozás fontosságát az is alátámasztja, hogy az 
Európai Unió hosszú évek óta komoly hangsúlyt fektet a regionális politi-
kára, a régiók kooperációjára. Külön támogatási politika épül erre, ez a 
fejlődés motorja a közösségen belül. A konferencia a maga eszközeivel 
erősíteni szeretné a magyarországi regionális tudatot. „Az elmúlt tizenhét 
év sajnos nem volt elég arra, hogy megfelelően megszervezzük, működ-
tessük az itthoni régiókat. Több előadásban jól működő külföldi régiókat 
ismerhetünk meg, de ehhez kapcsolódva ábrázoljuk majd a magyaror-
szági ellenpéldát; keressük az okot, miért nem működik jól például a Dél-
Alföld régió" - közölte lapunkkal a fősikolai docens. 

A konferencia külön színfoltja lehet, hogy a mínősített oktatók és ku-
tatók, akadémiai doktorok mellett az előadók közel fele az ország vezető 
egyetemeinek PhD-hallgatói közül kerül ki. A Mérnöki Kar graduális hall-
gatói közül a régiós témából szakdolgozók részvétele mindenképp mele-
gen ajánlott, de a TTK, GTK és a BTK diákjai számára is érdekesek, tanul-
ságosak és izgalmasak lehetnek az előadások. 

A megnyitó 10 órakor kezdődik az SZTE aulájában (Dugonics tér 13., 
2. emelet). A levezető elnök Gál lózsef, az Ökonómiai és Vidékfejlesztési 
Intézet vezetője lesz. A konferenciát Szabó Gábor rektor és Botka László 
polgármester nyitják meg, majd Véha Antal mérnökkari dékán A mérnök-
képzés új útjai az SZTE Mémöki Karán címmel tartja meg bevezető előadá-
sát. 10.30-12.10 között az aulában kerül sor a plenáris előadásokra. 

A program: 10.30-10.50 Dr. CSc. Nagy Imre (az MTA RKK Békéscsabai 
Osztályának osztályvezetője): A „Régiók a Kárpát-medencében" könyv-
sorozat most megjelenő 7. kötetének, a „Vajdaság" címűnek bemutatá-
sa. 10.50-11.10 Prof. Dr. Ormos Mária akadémikus (Pécsi Tudományegye-
tem): Magyarország Közép-Európában? Európában és a globális világ-
ban. 11.10-11.30 Prof. Dr. Nagy Frigyes (Nyugat-Magyarországi Egyetem): 
Hogyan tovább a közös agrárpolitikában? 11.30-11.50 Prof. Dr. Botos Ka-
talin (Szegedi Tudományegyetem GTK): Vénülő (Közép)-Európa, veszé-
lyes demográfiai változások. 11.50-12.10 Dr. Ph.D. Gulyás László (Szegedi 
Tudományegyetem MK): Új problémák, régi törésvonalak Közép-Európá-
ban. Ezt követően állófogadás következik, a szekcióülésekre pedig 14 órá-
tól a Mémöki Kar Mars tér 7. és Mars tér 20. szám alatti épületeiben kerül 
sor. A szekciók: Régió és környezetgazdálkodás, Régió és élelmiszer-gaz-
daság, Régió és pénzügyek, Régió és humán erőforrások/munkaerőpiac, 
Régió és közlekedés/logisztika, Régió és marketing (településmarketing), 
Régiók és határok, határrégiók, Eurorégiók, Régió és versenyképesség, 
Régiók Európája, Gazdaságtörténet-Régiótörténet, Makrorégiók-
geopolítika, Informatika-térinformatika, Műszaki tudományok. 

Regionális élelmiszer-tudományi 
kollokvium 

Ugyancsak október 12-én (pénteken) egy másik nagyszabású tudo-
mányos konferenciának is otthont ad az SZTE Mérnöki Kara: A funkcioná-
lis élelmiszerek szerepe napjainkban címmel rendeznek ugyanis tanács-
kozást reggel 9 órától a kar Mars tér 7. szám alatti épületének III. előadó-
jában. A regionális élelmiszer-tudományi kollokvium védnökei Szabó Gá-
bor. az SZTE rektora és Maria Kadlecikova, az ENSZ Élelmezési és Mezőgaz-
dasági Szervezete (FAO) Szubregionális Iroda vezetője. A szervezők: SZTE 
Dél-alföldi Agrártudományi Centrum, SZTE Mérnöki Kar, Magyar Élelme-
zésipari Tudományos Egyesület Dél-magyarországi Területi Szervezete, 
FAO Szubregionális Iroda, MTA SZAB Műszaki Szakbizottság Élelmiszeripa-
ri Munkabizottság és az Élelmiszeriparért Alapítvány. 

A konferencia előadásai két szekcióban, 9, illetve 11.15 órától zajlanak. 
Az előadók a következő részt vevő intézmények oktatói, kutató, szakem-
berei közül kerülnek ki: ENSZ Élelmezési és Mezőgazdasági Szervezete 
(FAO), Magyar Élelmezésipari Tudományos Egyesület, Gabonatermesztési 
Kutató Kht., Debreceni Egyetem Agrártudományi Centrum, Magyar Tej-
gazdasági Kísérleti Intézet Kft., Eszterházy Károly Főiskola, Eger, Kaposvá-
ri Egyetem, SZTE Mérnöki Kar, Központi Élelmiszertudományi Kutatóinté-
zet, Országos Élelmiszerbiztonsági és Táplálkozástudományi Intézet, Or-
szágos Húsipari Kutatóintézet, Nyíregyházi Főiskola Agrár- és Molekuláris 
Kutatóintézet. P. M. L. 
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JUBILÁL A MÉRNÖKI KAR 
Születésnapját ünnepli ezen a 
héten a Szegedi Tudomány-
egyetem Mérnöki Kara. Bár az 
intézmény ezen a néven csak 
2006 óta működik, gyökerei a 
nagy hírű intézményi elődökön 
keresztül egészen 1962-ig nyúl-
nak vissza. Az elmúlt negyven-
öt évben tízezer hallgató szer-
zett itt diplomát. 

A 41/1961. számú kormány-
rendelet értelmében 1962-ben 
indult meg hazánkban a felsőfo-
kú élelmiszer-ipari szakember-
képzés: felsőfokú élelmiszer-
ipari technikumok létesültek Bu-
dapesten és Szegeden. A szegedi 
intézmény Szegedi Felsőfokú 
Élelmiszeripari Technikum néven 
kezdte meg működését, fel-
ügyeleti hatósága az Élelmiszer-
ipari Minisztérium volt. 1965-ig 
Szántó Gyula, a minisztérium 
osztályvezető-helyettese állt az 
élén, 1965-től 1970-ig Székely ló-
zsef technikumi tanár lett az 
igazgató. 1965-ben bocsátották 
ki az első felsőfokú élelmiszer-
ipari szakembereket, élelmiszer-
ipari szaktechnikusokat. Szege-
den szám szerint 54 főt. 

1967 és 1968 újabb mérföldkő 
az intézmény történetében. 1967-
ben a Földművelésügyi Miniszté-
rium és az Élelmezésügyi Minisz-
térium összevonásával létrejött a 
Mezőgazdasági és Élelmezésügyi 
Minisztérium, mely átvette a sze-
gedi iskola felügyeleti hatóságá-
nak szerepét. A következő esz-
tendőben pedig az intézményben 
a Mezőgazdasági és Élelmezés-
ügyi Minisztérium Szakoktatási 
Főosztálya — az agrár-felsőokta-
tási intézmények szakembereiből 
alakított bizottsággal - tapaszta-
latcserével egybekötött doku-
mentációs vizsgálatot tartott. A 
vizsgálat summázott eredménye: 
a képzés fejlesztése megoldható, 
a Felsőfokú Élelmiszeripari Tech-
nikum alkalmassá válhat a főisko-
lai szintű képzésre is. 

Főiskola születik 

1970-ben így a főváros mel-
lett a Tisza partján is önálló főis-
kola létesült az 1962 óta működő 
felsőfokú élelmiszer-ipari tech-
nikumok összevonásával. Az új 
intézmény az Élelmiszeripari Fő-
iskola Szeged (SZÉF) nevet kap-
ta, felügyeleti hatósága a Mező-
gazdasági és Élelmezésügyi Mi-
nisztérium maradt, főigazgatója 

pedig egészen 1979-ig Horváth 
Károly főiskolai tanár lett. 1972-
ben az Élelmiszeripari Főiskola 
karokra tagozódott. Hódmező-
vásárhelyen ilyetén módon lét-
rejött az Állattenyésztési Kar, 
melynek igazgatójául Fekete 
Gyula főiskolai tanárt, tanszék-
vezetőt, a SZÉF oktatási főigaz-
gató-helyettesét választották. 
Szegeden Élelmiszeripari Kar 
működött tovább Huszka Tibor 
főiskolai tanár, a SZÉF tudomá-
nyos főigazgató-helyettese mint 
igazgató irányításával. 

1979-ben alakult meg az Élel-
miszeripari Főiskola önálló kollé-
giuma, ahol 300 hallgató részére 
tudtak elhelyezést, szállást bizto-
sítani. Ugyanehhez az évhez kö-
tődik, hogy véget ért az Élelmi-
szeripari Főiskola kari tagozódása 
(az Állattenyésztési Kar az Álla-
torvostudományi Egyetemhez ke-
rül, az Élelmiszeripari Kar meg-
szűnt). A főiskolán három intézet 
jött létre az Élelmiszeripari Kar 
tanszékeiből: a Technológiai Inté-
zet, a Gépészeti és Automatizálási 
Intézet, valamint a Társadalom-
tudományi Intézet. A főiskola fel-
ügyeleti hatósága a Mezőgazda-
sági és Élelmezésügyi Minisztéri-
um maradt. Az intézményt fő-
igazgatóként Gábor Miklósné 
kandidátus, egyetemi tanár ve-
zette tovább sikeresen egészen 
1988-ig. Ebben az időszakban, 
egészen pontosan 1983-ban ké-
szült el a Mars tér 20. szám alatti 
épület bővítése is. 

A KÉE-től 
az SZTE-ig 

Időközben 1986-ban a Sze-
gedi Élelmiszeripari Főiskola a 
létrejött Kertészeti és Élelmiszer-
ipari Egyetem Élelmiszeripari Fő-
iskolai Kara lett, ám ez sem a fel-
ügyeleti hatóság, sem pedig a 
főigazgató személyében nem je-
lentett változást. 1988-ban ke-
rült új főigazgató, Balogh Sán-
dor kandidátus, egyetemi tanár 
az intézmény élére, ő 1990-ig 
irányította a kar tudományos és 
oktatási munkáját. 1989-ben ün-
nepelt a főiskola, a Moszkvai 
körúti épületben ugyanis új, a 
gyakorlati képzést szolgáló la-
boratóriumok, műveleti és tech-
nológiai csarnokok átadására 
került sor. 

1991-ben az Élelmiszeripari 
Főiskolai Kar a szegedi felsőok-
tatási és tudományos intézmé-
nyek által létrehozott Szegedi 
Universitas Egyesülés tagja lett 
az erre vonatkozó szándéknyi-
latkozat aláírásával. A kar élén 
főigazgatóként 1991-től 1995-ig 
Dinya László kandidátus állt. 
Újabb változást 1998 hozott: a 
kar az 1024/1998. (III. 4.) számú 
kormányzati határozat alapján 
létesített Szegedi Felsőoktatási 
Szövetség tagintézménye, 1998. 
május 8. napjától 1999. decem-
ber 3 1 - i g - a 91/1998. (V. 8.)szá-
mú kormányrendelettel módosí-

tott, az állami felsőoktatási in-
tézmények karainak felsorolásá-
ról szóló 25/1998. (III. 8.) kor-
mányrendelet alapján - a józsef 
Atti4a Tudományegyetem Szege-
di Élelmiszeripari Főiskolai Kara, 
egyben a Szegedi Felsőoktatási 
Szövetség tagintézménye lett. 
1996-ban Szabó Gábor kandidá-
tus, egyetemi tanár került fő-
igazgatóként az intézmény élé-
re, s egészen 2003-ig irányította 
a kart. 2000-ben az ő vezetésé-
vel vett részt a SZÉF a szegedi 
felsőoktatás integrációjában. 
Létrejött a Szegedi Tudomány-
egyetem, melynek a SZÉF is tag-
ja lett. A kar neve az SZTE Szege-
di Élelmiszeripari Főiskolai Kara 
(SZÉFK) lett. A felügyeleti ható-
ság szerepét az Oktatási Minisz-
térium kapta meg. 

Az új mérnökkar 

A SZÉFK élén 2003-2006 kö-
zött Fenyvessy lózsef kandidátus, 
egyetemi tanár állt főigazgató-
ként. Tavaly aztán a 2006. márci-
us i-én hatályba lépett új felsőok-
tatási törvény 1. paragrafusa ki-
mondta — többek között —, hogy 
a törvény célja „megteremteni a 
jogi feltételeket ahhoz, hogy a 
felsőoktatási intézmény az e tör-
vényben biztosított autonómia 
szerint működhessék, azzal élhes-
sen, továbbá biztosítsa az auto-
nómia gyakorlásában való rész-
vételt az oktatók, a kutatók és a 
hallgatók számára. Az autonómia 
(3) bekezdésben felsorolt elemeit 
a törvények által meghatározott 
keretben lehet gyakorolni.".... Az 
Ftv. /3/ e) pont: „tartalmazza az 
intézmény belső szervezeti rend-
jének és működésének kialakítá-
sát, beleértve a különböző (okta-
tási, kutatási, szolgáltató gazdál-
kodási és más) egységek létreho-
zásának átalakításának és műkö-
dési szabályzat megalkotásának 
jogát". A Szegedi Tudomány-
egyetem Szenátusa 2006. novem-
berben — a rendelkezések és az 
SZMSZ alapján - megszüntette az 
egyetem szervezetében addig 
működő főiskolai karokat. A fen-
tiek szerint szűnt meg 2006 no-
vemberében a Szegedi Élelmiszer-
ipari Főiskolai Kar, illetve alakult 
át jogutódként Mémöki Karrá. A 
kar dékánja Véha Antal habilitált 
egyetemi docens, intézetvezető 
lett. 

Szegeden már 45 éve folyik felsőfokon az élelmiszer-ipari szakemberek elméleti és gyakorlati képzése. o Pintér M. Lajos 



LATNAK A PALYAN 
folytatás az i. oldalról 
Máig is igénylik a segítségünket a 
gyártmánylapoktól a gyártmány-
fejlesztésig sok mindenben. 

- Jellemző, hogy a cégek, 
iparvállalatok megoldandó 
problémáikkal megkeresik a 
kart? 

- Ez a hagyományos út sajnos 
egyre inkább a múlté, a vállalko-
zások korában nekünk kell meg-
mutatni, felkínálni magunkat, tu-
dásunkat, szakértelmünket, ered-
ményeinket. Folyamatosan erősíte-
ni kell pályázati aktivitásunkat is. A 
tanári gárdánk az elmúlt években 
létszámában és életkorában is 
megújult. Büszkék vagyunk az út-
törőkre, az iskolateremtőkre, a régi 
nagy professzorokra (néhai Huszka 
Tibor főiskolai tanár tiszteletére 
domborművet avatunk, néhai Ve-
csernyés Károly főiskolai tanárról 
pedig tantermet nevezünk el). Elő-
deinket a haladó hagyomány kö-
vetésével is igyekszünk megbe-
csülni, kollégáink jelentős része 
ugyanis praktizál. Számomra is ép-
pen a nyugat-európai és az ameri-
kai modell jelenti a követendő 
utat, ahol az iparban dolgozó, ne-
vet és rangot kivívó szakemberek 
egyre többször vállalnak szakmai 
kurzust egyetemeken. 

- Mivel lehet őket erre ösztö-
nözni, motiválni? 

- Egyértelműen a szakmai ki-
hívásokkal. Oktatói csapatunk al-
kalmazkodott az új idők új szelle-
méhez, s elfogadta: csak az lehet 
jó oktató, aki mellette kutat is, hi-
szen a gyakorlat és az elmélet 
nem szakadhat el egymástól. 
Szent-Györgyi Albert után vall-
juk, hogy a kutatás a nagyon ke-
mény munka ellenére sem egy 
szabályos foglalkozás, inkább in-
tuitív művészi hivatás. Ennek je-
gyében arra törekszünk, hogy a 
versenytársak teljesítményét sem 
szem elől tévesztve benne éljünk 
az iparban. 

- A kar pozícióit, piaci hely-
zetét nagyban erősítheti, hogy 
remekül kl tudta és tudja hasz-
nálni a szegedi felsőoktatási in-
tegrációban rejlő lehetőségeket. 

- Valóban, az egységesülés 
által nemcsak új tudományos 
szemléletet nyertünk, de a ver-
senytársak, a potenciális partne-
rek is komolyabban vesznek ben-
nünket. Folyamatosan fejlesztjük, 
újítjuk, bővítjük képzési kínála-
tunkat, három akkreditált alap-
szakunk mellett immár élelmi-
szermérnök mesterszakot is indít-
hatunk, amivel negyvenöt éves 
álmunk vált valóra. Eltökélt szán-
dékunk, hogy az egyetemi taná-
rok számát is növeljük, s a több-
lépcsős képzés minden felté-
telének megfelelve rövid idő alatt 
létrehozzuk doktori iskolánkat. 

- Milyen jövő állhat hazánk-
ban az agrárium-, élelmiszer-
ipar-orientált felsőoktatás előtt? 

- Sajnos ma kormányzati szin-
ten nem élvez prioritást az agrár 
szakmacsoport, amit elhibázott 
szemléletmódnak tartok. A Föld 
egyre növekvő lakosságát el kell 
látni élelemmel, mindenkinek biz-
tosítani kell a jó minőségű élelem-
hez való jogot. Az egyre bővülő Eu-
rópában hatalmas földterületeken 
kell úgy termelni, hogy az fenn-
tartható legyen, óvja a környeze-
tet, s a szaporodó lakosságnak vá-
lasztékot biztosítson. Nem véletlen, 
hogy az Európai Unióban és az 
Egyesült Államokban csak az mű-
velhet földet, aki legalább bache-
lor szintű diplomával rendelkezik! 
Bízom benne, hogy Magyarorszá-
gon is előbb-utóbb megváltozik az 
agrárium helyzete, s a felsőoktatá-
si irányítás abban is segít, hogy 
feltölthessük államilag finanszíro-
zott kapacitásainkat. 

—Hogyan tudja a kar áthidal-
ni azokat a nehézségeket, melyek 
a támogatott helyek üresen ma-
radásából, illetve az agrár fej-
kvóták drasztikus csökkentéséből 
fakadnak? 

- Mivel nem szeretnénk a lét-
számot kurtítani, nincs más válasz-
tásunk: próbálunk előremenekül-
ni. Ez azt jelenti, hogy spin-off cé-
gekkel termeltetünk, albér-
leteztetünk; labort adunk ki, érté-
ket és bevételt teremtünk. Az ideá-
lis persze az lenne, ha a jelenlegi 
i.500-1.600-ról tovább növelhet-
nénk a hallgatói létszámunkat, de 
a kar így is életerős, az ipar és a 
munkaerőpiac igényli szolgálata-

inkat. Mindenképpen emelnünk 
kell azonban a saját bevételeket 
ahhoz, hogy eredményesen gaz-
dálkodhassunk. A modern kor -
mint már említettem - új harcmo-
dort, vállalkozó szellemet igényel. 

— Igazi innovatív intézmény 
alakulhat ki a Mars téren és a 
Moszkvai körúton? 

- Folyamatosan keressük a 
kapcsolódási pontokat a kar profil-
ja és a vállalkozói-megbízói inno-
vációs réteg között. Egy nagyvál-
lalkozással például megállapodást 
kötöttünk a préselt repce maradé-
kának minőségjavító eljárására, 
egy másikkal a jégborkészítés kü-
lönleges technológiáját kutatjuk. 
Bár sajnálatos módon a Dél-
Alföldön egyelőre alacsony a cégek 
innovációs aktivitása, mi igyek-
szünk felkutatni a lehetséges kap-
csolatokat, közösen pályázunk a 
nálunk végzett szakemberekkel. 
Emellett a kutatóhelyekkel, így a 
Szeged Biológiai Központtal is van 
közös projektünk: a búzatermést 
vizsgáló fuzáriumdiagnosztikai la-
bor felépítését és működtetését 
vállaltuk. Focista hasonlattal élve 
azt mondhatom, látni kell a pá-
lyán! Az adottságaink ismereté-
ben, a gazdasági szereplőkkel való 
párbeszéd alapján keressük a lehe-
tőségeket. 

— Nem véletlen, hogy a szüle-
tésnapot is két tudományos kon-
ferenciávalünneplik, melyekre az 
ipar és a tudomány minden terü-
letéről neves szakemberek érkez-
nek... 

- Szemléletünk szerint az ipar 
és a tudomány nem válhat szét, 
karunk éppen ezért — a Dél-

VEHA ANTAL 
(1956) 1980-ban szerzett 
okleveles mezőgazdasági 
gépészmérnöki diplomát 
Gödöllőn, a GATE-n, 1998-
2000 között okleveles EU-
ismeretek szakértő 
(élelmiszerminőség 
menedzsment) képzettséget 
szerzett a Debreceni 
Egyetemen. 1987-től 
mezőgazdasági műszaki 
doktor, 1996-tól a 
mezőgazdasági tudomány 
kandidátusa, 2000 óta 
habilitált doktor. 1982-től 
dolgozik a Mérnöki Kar 
jogelőd intézményeiben 
(Élelmiszeripari Főiskola, KÉE 
ÉFK, SZTE SZÉFK) főiskolai 
docensként, majd egyetemi 
docensként. 2006-tól az 
Élelmiszermérnöki Intézet 
vezetője, ugyanebben az 
évben az SZTE SZÉFK 
főigazgatójává választották, s 
2007. január i-jétől a Mérnöki 
Kar dékánja. 
Fotó: Segesvári Csaba 

Alföldön egyedül mérnökképzést 
folytató felsőoktatási intézmény-
ként - egyfajta tudományos és 
gyakorlati integrátor szerepet kí-
ván betölteni. Ezt tükrözi a két ok-
tóber 12-i konferencia is, melyek 
rangját nagyban emeli, hogy a 
funkcionális élelmiszerekkel fog-
lalkozó konferencia fővédnökségét 
a FAO vállalta, míg a másik, euró-
pai uniós gazdasági kihívások té-
májú konferencián közel 160 szak-
ember reprezentálja a hazai tudo-
mányos közéletet. 

Tisztában vagyunk vele, s ah-
hoz igazítjuk képzési struktúrán-
kat, hogy a mérnökség fogalma 
napjainkban óriási átalakuláson 
megy keresztül. Ma már nem csu-
pán a klasszikus gépészmérnökre 
vagy az élelmiszermérnökre van 
szüksége a piacnak, hanem olyan 
szakemberekre, akik rendszerben 
tudnak gondolkodni, illetve adek-
vát műszaki, gazdasági, biológiai, 
kémiai, matematikai és fizikai is-
meretekkel rendelkeznek. A Mér-
nöki Kar célja, hogy ennek az al-
kalmazott tudománynak az egyik 
szegedi gyakorlóhelyévé és felleg-
várává váljon. 

Komoly tervekkel szereplünk 
az egyetem nagy műszaki és mér-
nökképzési pályázatában. Ha si-
kerrel járunk, milliárdos értékű be-
ruházás valósulhat meg a Moszkvai 
körúti bázisunkon, amely a város 
segítségével talán tovább is bővül-
het. Ez az épület- és laborfejlesztés 
pedig legalább két évtizedig meg-
oldaná a szegedi mérnökképzés la-
boratóriumi és tudományos hátte-
rét. 

о Pintér M. Lajos 

REKTORI KOSZONTO 
„Minden felsőoktatási intéz-

mény életében nagy jelentőség-
gel bírnak a kerek évfordulók. A 
negyvenöt év persze nem olyan 
hosszú idő, ha az egyetem 1581-re 
visszavezethető történetét vesz-
szük alapul, ám annál nagyobb 
büszkeség, hogy a kar immár kö-
zel fél évszázada a hazai élelmi-
szermérnök-képzés zászlóshajó-
ja" - mondta lapunknak Szabó 
Gábor rektor (képünkön) a Mér-
nöki Kar születésnapja kapcsán. 
Hozzátette: a ma már rendkívül 
éles piaci versenyben a hagyo-
mányos értékek, a korszerű labo-
rok, az erős technológus és a gé-
pészmérnök humán erőforrás-

bázis, illetve a lendületesen fejlő-
dő fiatal oktatógárda komoly 
helyzeti előnyt biztosítanak az in-
tézménynek. Ráadásul minden 
remény megvan arra, hogy a 
Nemzeti Fejlesztési Tervhez kap-
csolódó pályázatokon keresztül a 
Mérnöki Karon is komoly infrast-
rukturális fejlesztések valósulhat-
nak meg: modern oktatási labor-
egységek létesülhetnek a Moszk-
vai körúton. 

„Az SZTE fontos egységének 
tekinti a mérnökkart, s a műsza-
ki-természettudományos képzé-
sek iránt különösen az idei felvé-
telin megnövekedett érdeklődés 
azt mutatja, hogy jó úton járunk. 

A kar bizonyos alkalmazott mér-
nöki tudományokban egyedülál-
ló teljesítményt nyújt, emellett 
nagyszerűen integrálja a TTIK-n 
és a többi egyetemi társkaron 
megtalálható tudást" - nyilat-

kozta az professzor, aki korábban 
hét évig, 1996-2003 között irányí-
totta az intézményi előd SZÉF-et. 

„1976 óta vagyok tagja a kar-
nak, amely mindig nagyon meg-
becsült, s melyet én is megbecsü-
lök. Bízom benne, büszke arra, 
hogy rektort nevelt ki és adott a 
szegedi felsőoktatásnak. Én ezt 
kellő méltósággal és alázattal fo-
gadom, és a fejlesztések sem sze-
mélyes kötődésemet tükrözik, ha-
nem azt, hogy a kar profilja töké-
letesen illeszkedik az egyetem in-
tézményfejlesztési stratégiájá-
hoz" - zárta köszöntését Szabó 
Gábor. 

P. M. L. 

LAKI KRISZTINA OPERA-ÉNEKESNŐ, a müncheni R. Strauss Konzerva-
tórium és a Wiener Meisterkurse tanára tart mesterkurzust az SZTE 
Zeneművészeti Karán október 8-tól október 12-ig. majd október 13-
án kerül sor a művésznő zárókoncertjére. A zárókoncertet szombaton 
15 órától rendezik az SZTE Zeneművészeti Kar Fricsay Ferenc Hangver-
senytermében (Szeged Tisza Lajos krt. 79-81.). 

VAJDA JÚLIA OPERA-ÉNEKESNŐ ÉS BLAHO ATTILA DZSESSZZONGO-
RISTA koncertjét rendezik meg október 8-án (hétfőn) 19 órától az 
SZTE Aulában. 

TELEKI JÚLIA HOL VANNAK A SÍROK? CÍMŰ KÖTETÉT mutatják be ok-
tóber 9-én (kedden) 18 órától a Millenniumi Klubban (Dugonics tér 
12.). A szervező: a VMDK Szegedi Tagozata. 

A SZEGEDI DIASZÍNHÁZ DIAPORÁMA-ESTJÉT tartják október 9"én 
(kedden) 19 órakor a JATE Klubban. 

KONFERENCIÁT ÉS HANGVERSENYT RENDEZNEK Kodály Zoltán szüle-
tésének 125., Edward Elgar születésének 150., Ránki György születé-
sének és Edvard Grieg halálának 100. évfordulója alkalmából október 
9-10-én (kedden-szerdán) az SZTE Juhász Gyula Pedagógusképző Kar 
Ének-Zene Tanszékén. Az előadások kedden 11, szerdán 8 órakor kez-
dődnek a Hattyas sor 10. szám alatti épület 821-es termében, a hang-
versenyre szerdán 19 órakor a Dugonics' téri épület aulájában kerül 

BATTHYÁNY LAJOS ÉS KORTÁRSAI címmel tartanak tudományos kon-
ferenciát október 9-10-én (kedden-szerdán) a szegedi városháza 
dísztermében. A 19. század legnevesebb kutatóinak (Gergely András, 
Velkey Ferenc, Deák Ágnes, Pelyach István, Molnár András, Urbán 
Aladár, Marjanucz László, Zakar Péter, Egyed Ákos, Dér Dezső, Ács Ti-
bor, Hermann Róbert, Kedves Gyula, Csikány Tamás, Csorba László) 
előadásai kedden 9.45, szerdán 9 órakor kezdődnek. 

OKTÓBERBEN IS FOLYTATÓDNAK AZ EÖTVÖS-ESTÉK az SZTE Eötvös 
Loránd Kollégiumban (Szeged, Tisza L. krt. 103.). Október 9-én (ked-
den) 19 órától A középkori inkvizíció címmel tart előadást Galamb 
György (SZTE BTK Történeti Intézet Középkori Egyetemes Történeti 
Tanszék), 18-án (csütörtökön) 19 órától Egy mártír miniszterelnök és 
utóéletének kálváriája - Batthyány Lajos címmel ad elő Pelyach Ist-
ván (SZTE BTK Történeti Intézet Új- és Legújabb Kori Magyar Történe-
ti Tanszék). 

BOTCSINÁLTA RÁDIÓKRITIKUSOK. A felolvasóest vendégei: Cserna-
Szabó András és Grecsó Krisztián. Az est október 10-én (szerdán) 19 
órakor kezdődik a Reök-palotában. 

"A FÉLLÁBÚ ÓRIÁS ESETE A AAAGYAR NARANCCSAL - mit szabad az er-
délyi magyar sajtóban?" címmel tart előadást Ambrus Attila, a Magyar 
Újságírók Romániai Egyesületének elnöke október 11-én (csütörtökön) 
18 órakor az SZTE ÁJTK Erdei Ferenc-termében (Tisza Lajos krt. 54., II. 
emelet). A rendezvényt az SZTE Európa-tanulmányok Központ szervezi. 

VÉGZŐSÖK ÉJSZAKÁJA - idén második alkalommal rendezik meg az 
SZTE Alma Mater végzősöket összetoborzó rendezvényét október 11-
én (esőnap: október 18.) 16 órától az egyetemi sporttelepen (Szeged, 
Hattyas sor 10). A programok közt szerepel, beatbox-verseny, gör-
deszkás bemutató, szalonnasütés. A program 22.oo-kor zárul a 
sporttelepen, utána a résztvevők a JATE Klubban folytathatják a dí-
nomdánomot. A részvétel SZTE-s végzős hallgatóknak és SZTE Alma 
Mater-tagoknak ingyenes, de előzetes regisztrációhoz kötött. Jelent-
kezni 2007. október 10-ig itt a www.u-szeged.hu/alma oldalon lehet! 

A KALÁKA EGYÜTTES ÉS MÁTÉ GÁBOR SZÍNMŰVÉSZ Kosztolányi-est-
jét tekinthetik meg az érdeklődők október 11-én (csütörtökön) 19 órá-
tól az SZTE Aulában. A Millenniumi Kávéházban ugyanekkor Závada 
Pál íróval Csuhai István beszélget. 

A SZEGEDI NÉPRAJZOSOK V. TALÁLKOZÓJÁT rendezik meg október 
13-án (szombaton) a bölcsészkaron. 10 órától Győrfi Sándor szob-
rászművész Bellon Tiborról készített emléktábláját avatja föl Paládi-
Kovács Attila akadémikus, majd emlékülést tartanak Bellon Tibor 
halálának 5. évfordulója alkalmából a a BTK konferenciatermében 
(Szeged, Egyetem u. 2.). A házigazda: Barna Gábor tanszékvezető. 

SOMOGYVÁRI TÍMEA ZITA ÉS DANCSIK NÓRA kamarahangversenyét 
tartják október 16-án (kedden) 19 órakor az SZTE Aulában. 

SZAKMAI TANÁCSKOZÁST SZERVEZ a SZTE Juhász Gyula Pedagógus-
képző Kar és a Magyar Óvodapedagógiai Egyesület október 18-án 
(csütörtökön) 10 órától. Helye: a JGYPK díszterme (Boldogasszony 
sgt. 6.). A tanácskozás programja 9.50-kor kezdődik, ekkor Homor 
Géza főiskolai tanár tart beszédet. 10 órától „Életerőserkentők, vita-
litás-generátorok avagy mentális felkészülés az új tanévre" címmel 
tart előadást Bagdy Emőke egyetemi tanár, 11.50-től „Mozgásöröm és 
az egészség" címmel tart előadást Magyar Gábor mozgásterapeuta. 
Végül 12.40-től „Hangegészségtani ismeretek alkalmazása a peda-
gógiai munkában" címmel ad elő Békési Magdolna főiskolai tanár. 

WASS ALBERT ÉLETÉRŐL ÉS MUNKÁSSÁCÁRÓL szóló estet tartanak ok-
tóber 18-án (csütörtökön) 18 órától az Alsóvárosi Kultúrházban (Sze-
ged, Rákóczi utca 1.). Fellépnek: Petrás Mária keramikus, énekmű-
vész, Simon lózsef Wass Albert-kutató, a Wass Albert Alapítvány el-
nöke és Cs. Szabó István színművész. A belépőjegy ára 500 Ft. 

http://www.u-szeged.hu/alma


DIPLOMAOSZTOT TARTOTTAK AZ AJTK 
AMERIKAI JOGI KÉPZÉSÉN 

Tizenöt hallgató vette át szakértői bizonyítványát a két éve 
kezdődött amerikai jogi képzésen szeptember 29-én a jogi kar 
társalgójában. A képzés, melynek első évfolyama fejezte be most 
tanulmányait, a University of Toledo jogi karának közreműködésével, a 
testvérvárosi kapcsolat talaján jött létre. A bizonyítványokat az amerikai 
partner részéről Phil Closius dékán (bálra) adta át. A végzetteket Badó 
Attila rektorhelyettes, illetve Blutman László dékánhelyettes (képünkön 
gratulál az egyik hallgatónak) is köszöntötte. 

SÜRGŐSSÉGI BETEGFOGADÓ 
AZ ÚJ KLINIKÁN 

Évente 10-12 ezer páciens fordul majd meg a Szegedi Tudomány-
egyetem új sürgősségi betegfogadójában, ahol az eddiginél jobb kö-
rülmények között kaphatják meg a betegek a szükséges ellátást. Az 
egészségügyi tárca 60 millió forintos támogatásával készült részlegben 
az eddigieknél jobb körülmények között, gyorsabban tudják ellátni a 
szakemberek az akut traumatológiai, idegsebészeti, ideggyógyászati, 
illetve pszichiátriai tünetekkel érkező pácienseket - mondta Simonka 
lános Aurél, az SZTE Traumatológiai Klinikájának vezetője az átadáson. 

Korábban a helyszűke miatt a betegek sokszor kényszerültek a fo-
lyosón vagy a mentőbejáróban várakozni, ezentúl egy minden szem-
pontból kulturált részlegen gyógyítják azokat, akik akut állapotuk mi-
att napközben és ügyeleti időben, illetve a hétvégén szorulnak ellátás-
ra. Az október 5-én felavatott egységben a korábbinál több beteg el-
látása válik lehetővé azáltal, hogy kettő helyett hat vizsgálóasztalon 
tudják egyszerre ellátni a sürgős traumatológiai eseteket, de kataszt-
rófahelyzetben akár húsznál több beteg kezelésére is képesek. Ezenkí-
vül négy sürgősségi ágy is rendelkezésre áll a sürgős esetek megfigye-
lésére vagy kezelésére. Az ideggyógyászati-pszichiátriai oldalon nyolc 
ágyon történhet a sürgős betegek kivizsgálása, kezelése. 

Az egyetem klinikai tömbjének korábbi mentőbeállója és betegfo-
gadója helyén létrehozott egységben a kezelők, a súlyos sérülteket el-
látó helyiség és az akut műtő mellett négy-négyágyas traumatológiai, 
illetve pszichiátriai megfigyelőt is kialakítottak, ahol 24 órán át marad-
hatnak a páciensek. A klinikai tömb melletti helikopterleszállóra érke-
ző sérülteket két perc alatt az új egységbe tudják szállítani. 

Szabó Gábor rektor közölte, az egyetem az akut belgyógyászati 
esetek ellátására alkalmas sürgősségi betegellátó osztály kialakítása ér-
dekében hamarosan uniós forrásokra pályázik. Szintén pályáznak majd 
az onkológiai ellátás fejlesztésére és az új klinikai tömb kialakítására is. 

Benedek György orvoskari dékán hangsúlyozta, az új egység 
létrejötte az oktatás szempontjából is fontos, hiszen a sürgősségi 
orvostan az a szakterület, melynek alapjait jövőbeni specializácíójától 
függetlenül minden medikusnak el kell sajátítania. 

F.l. 

„SZÉP, DE ÉRTHETETLEN?" 
Georg Trakl és az irodalmi modemség 

Humboldt-konferenciát rendez-
tek szeptember 27-29. között az 
Alexander von Humboldt Alapít-
vány támogatásával, Csúri Kár-
oly, egykori Humboldt-ösztöndí-
jas, a BTK Osztrák Irodalom és 
Kultúra Tanszék vezetőjének kez-
deményezésére. A rendezvény 
témáját a 120 éve született, meg-
határozó jelentőségű osztrák köl-
tő, Ceorg Trakl munkássága adta. 
Az eseményen Trakl-kutatók, i l-
letve az irodalmi modemség kor-
szakának szakértő Humboldt-
ösztöndíjasai tartottak előadáso-
kat. 

Az Alexand.er von Humboldt 
Alapítvány évente több mint 1.800 
kutatónak teszi lehetővé a világ 
minden tájáról, hogy ösztöndíj ke-
retében Németországban tudomá-
nyos tevékenységet végezzen. A 
szervezet kapcsolati hálója mint-
egy 23.000 „humboldtost" foglal 
magába a világ 130 országból min-
den szakterületről. „A Humboldt-
konferencia az alapítvány egyik 
programlehetősége, tehát egykori 
Humboldt-ösztöndíjasok szervez-
hetnek ilyen rendezvényt. Ezek cél-
ja a tudományos előadásokon túl a 
kapcsolati háló, a 'Humboldt-csa-
lád' építése az egész világon" — 
mondta Csúri Károly. „Természete-
sen nem minden Humboldt-ösz-
töndíjas Trakl-kutató is egyben, 
így a konferenciát az irodalmi mo-
demség kiváló szakértőinek elő-
adása is színesíti, ami azért is jó, 
mert ők más nézőpontból, egy bi-
zonyos távolságból szemlélik Trakl 
munkásságát. A kapcsolatépítés 
céljából a konferenciára sok fiatal 
kutatót is meghívtunk, hiszen a 

Hans-Ceorg Kemper, Manherz Károly és Csúri Károly a megnyitón. Fotó: Segesvári Csabi 

Humboldt-alapítvány szívesen tá-
mogatja őket a németországi kuta-
tásokban. Úgy gondolom, élnünk 
kell az alapítvány által kínált lehe-
tőségekkel" - fogalmazott a tan-
székvezető. 

A konferencia megnyitóján 
Manherz Károly felsőoktatási és tu-
dományos szakállamtitkár, egyko-
ri Humboldt-ösztöndíjas beszédé-
ben az ösztöndíjasok nevéhez fű-
ződő teljesítmények fontosságát 
hangsúlyozta, valamint hozzátet-
te: az ösztöndíj adta külföldi kuta-
tási lehetőségek elősegítik, hogy az 
egyazon tudományos területen 
dolgozó kollégák megismerkedje-
nek egymással, illetve hogy új 
szemléletmódok, innovációk jelen-
hessenek meg a hazai tudományos 
életben is. A szakáilamtítkár felhív-
ta a figyelmet arra, hogy az alapít-
ványnak a tudományos utánpótlás 

biztosításában is óriási szerepe 
van. Külön kiemelte az ösztöndí-
jasok körül kialakuló kutatási köz-
pontokat, köztük kifejezetten a 
„szegedi iskolának" nevezett vo-
nalat, amely az irodalomtudo-
mányban méltán szerzett magá-
nak elismerést. Manherz Károly 
hangsúlyozta, a konferencia szín-
vonalas programot kínál, melyben 
kiváló kutatók új eredményei kap-
nak hangot. 

Hans-Ceorg Kemper, az egyik 
legnevesebb Trakl-kutató, aki 
nemcsak mint előadó, hanem az 
Alexander von Humboldt Alapít-
vány képviselőjeként is jelen volt, 
megnyitó gondolataiban elmond-
ta, hogy 2002 óta szerveznek ilyen 
konferenciákat a „humboldtosok", 
melynek a tudományos-szakmai 
diskurzus kialakításán, formálásán 
túl az is célja, hogy erősítsék a 

Humboldt-ösztöndíjasok kapcso-
lathálóját. A konferencia témájá-
hoz kapcsolódóan úgy fogalma-
zott, hogy Georg Trakl nem köny-
nyen érthető szerző, de művei kü-
lönleges szépek, jóllehet a kutatók 
értelmezési kísérletei sokszor sziszi-
fuszi munkának tűnnek. 

A háromnapos konferenciát 
gazdag kulturális programok szí-
nesítették, így például Trakl és 
Schubert címmel felolvasást és 
koncertet hallhattak az érdeklő-
dők, illetve az innsbrucki Brenner 
Archívum kiállítását is megtekint-
hették. A konferencia fő támogató-
ja, a Humboldt-alapítvány mellett 
többek között az Oktatási és Kultu-
rális Minisztérium, a budapesti 
Osztrák Kulturális Fórum, valamint 
a szegedi egyetem is patronálta a 
rendezvényt. 

Q Arany Mihály 

Az előzményekhez tartozik 
egy 2004-ben indult, az SZTE és 
két konzorciumi partnere által 
megpályázott HEFOP-pályázat, 
amelynek a szakmai irányítója 
Farkas Katalin, az SZTE minőség-
ügyi vezetője volt. E projekt al-
kalmával alakítottak ki egy felső-
oktatási intézményre adaptált 
minőségértékelési modellt, mely 
munkában Csóka Ildikó és Som-
Ióné Laczkó Marianna szakértő-
ként vett részt. Itt kezdődött el az 
a műhelymunka, amely megte-
remtette a minőségdíj-pályázat 
szakmai hátterét. • 

Előzmények . 

„A szegedi egyetemen Vilmá-
nyi Márton, az SZTE stratégiai 
igazgatója irányította a munkát. 
A Cyógyszerésztudományi Karon 
készítettük el ennek a modellnek 
a pilot studyját, a próbaváltoza-
tát; tehát az elméleti modell gya-
korlati adaptációját. Ez a projekt 
2006 végére lezárult, akkor a dé-
káni tanács döntése alapján a ki-

Tanulságok 
MINŐSÉGDÍJ A CYOCYSZERESZTUDOMANYI KARNAK 

A Cyógyszerésztudományi Kar a 
Felsőoktatási Minőségi Díj szer-
vezeti egység kategóriájában 
ezüstfokozatot kapott az Okta-
tási és Kulturális Minisztérium-
tól. Az oklevelet Manherz Károly 
oktatási és kulturális államtitkár 
adta át Fülöp Ferenc gyógysze-
részkari dékánnak a Szegedi Tu-
dományegyetem tanévnyitó 
ünnepségén. A pályázatot Csó-
ka Ildikó egyetemi docens és 
Somióné Laczkó Marianna készí-
tették. 

A kar részéről Fülöp Ferenc dékán (balra) vette át a díjat. Fotó: s. cs. 

alakított minőségértékelési rend-
szert a Cyógyszerésztudományi 
Karon bevezettük" - beszélt az 
előzményekről Csóka Ildikó, a kar 
minőségirányítási bizottságának 
vezetője. Ezután jelent meg a Fel-
sőoktatási Minőségi Díj pályázati 
felhívása. Ekkor a korábban ki-
dolgozott modellnek a minőségi 
díj kritériumainak megfelelő 
adaptációját végezték el. 

„A szakterület, vagyis a 
gyógyszerészeti tudományok jel-
legéből adódóan nagy hagyomá-
nya van a minőségügyi szemlélet-
nek, mely nagymértékben előse-
gítette a munkát" — magyarázta 
Somióné Laczkó Marianna, a mi-
nőségirányítási bizottság tagja. 

A modell 

A modellben arra keresték a 
választ, hogy az érdekelteknek — 
a hallgatóknak, a munkavállalók-
nak és a társadalmi környezetnek 

— milyen elvárásai vannak a kar-
ral szemben, ezeket milyen folya-
matok működtetésével biztosít-
ják, és a működéshez milyen erő-
forrásokra van szükség. Ezek de-
finiálása után célokat határoztak 
meg. így például piac- és ver-
senyképes ismeretek nyújtása a 
hallgatóknak mint célhoz bizo-
nyos tartalmú kurzusokra és nap-
rakész ismeretekkel rendelkező 
oktatókra, jó tananyagokra stb. 
van szükség. Teljesítményindiká-
torok alkalmazásával jellemezték, 
hogy a megfogalmazott célok el-
érésében hol tart a kar. A kari ve-
zetés számára ezek a mutatók 
nyújtanak információt arra néz-
ve, hogy mely területen megfele-
lő, nem kielégítő, vagy éppen 
azonnali beavatkozást igénylő a 
helyzet. Például ilyen indikátor,, 
hogy milyen a középfokú nyelv-
vizsgával rendelkező beiskolázot-
tak aránya, vagy hogyan alakul a 
TDK-munkára jelentkezők száma 
stb. 

„Tanulságos volt, hogy min-
ket, belső embereket képeztek ki a 
munkára, hiszen ki ismerhetné 
jobban ezt a környezetet, mint a 
benne dolgozók. Újdonságot je-
lentett a teljesítményorientáltság-
gal mint szemlélettel való megis-
merkedés, illetve nagyon érdekes 
volt, hogy a munka kapcsán 
együtt lehetett működni a profit-
szférában dolgozó emberekkel és 
társegyetemekkel, társintézmé-
nyekkel - ily módon némi rálátást 
kaphattunk az ő problémáikra is" 
— mondta a docens. „Nagyban se-
gített bennünket, hogy a kar veze-
tősége támogatta a munkát, és 
nyitott volt az új szemléletre. A 
kommunikáció óriási fontossággal 
bírt a projektben. A karon lehető-
séget biztosítottunk minden mun-
katársunknak véleménye, javasla-
ta kifejtésére. A konzorciumi mo-
dell kidolgozásakor fény derült ar-
ra is, hogy az egyetem sokszínűsé-
ge ellenére az alapdolgok, a prob-
lémák és a megoldások a zeneta-
nártól a kémikusig hasonlóak" — 
fogalmazott a szakember. 

A pályázaton csak minőség-
irányítási rendszert működtető 
szervezeti egységek vehettek részt. 
Aranyfokozatot nem osztottak eb-
ben a kategóriában, a CYTK mel-
lett ezüstplakettet kapott még a 
Miskolci Egyetem Gazdaságtudo-
mányi Kara. A győztes pályamun-
ka készítői megelőlegezett biza-
lomnak tekintik a díjat. Pozitív ta-
pasztalataikat szeretnék átadni a 
többi karnak is. 

A. M. 



KOZMIKUS BECSAPODASOK A FOLDON 
Szatmáry Károly előadása a szegedi Mindentudás Egyetemén 

Az ötödik szemeszter második 
előadását Szatmáry Károly, az 
SZTE TTIK Fizikus Tanszékcsoport 
Kísérleti Fizikai Tanszék egyete-
mi docense tartotta, szokás sze-
rint telt ház figyelt a TIK-ben a 
szegedi Mindentudás Egyete-

Földünkön és a Naprendszer 
sok más égitestén számos kráter 
jelzi a kozmikus becsapódások 
nyomait. E hatalmas becsapódá-
sok jelentősen hatottak á termé-
szetre. Az egyik legnagyobb ka-
tasztrófa minden bizonnyal 65 
millió évvel ezelőtt lehetett, akkor 
az élővilág csaknem 90 százaléka 
eltűnt, elpusztult. Planetológusok 
— szilárd bolygófelszínek szerke-
zetével foglalkozók — kimutatták, 
hogy a Naprendszer születésétől 
napjainkig ezen meteoritok nem 
egyenletes mértékben csapódtak 
be. Körülbelül 3,8-3,9 milliárd 
éve egy „bombázás" érte a Holdat 
és ezzel együtt valószínűleg a Föl-
det is, ami megadhatta a két égi-
test mai arculatát. Napjainkban, 
1905 óta több mint hatvan becsa-
pódás érte földgolyót. Égi me-
chanikusok felvételein látható, 
hogy a Mars, a Jupiter vagy a Sza-
turnusz Mimas nevű holdja sem 
úszta meg becsapódás nélkül. 
Utóbbi csoda hogy nem esett szét 
a hatalmas becsapódás miatt. 

Kisbolygók szinte mindenütt 
vannak a Naprendszerben, de 
vannak gyakorisági helyeik. Ilyen 
a Mars és a Jupiter közötti híres 
aszteroidaövezet. Aki felfedez egy 
kisbolygót, és a kisbolygó adata-
it jól meghatározza, valamint sok 
Nap körüli keringés során figye-
lemmel követi, jogot kap a Nem-
zetközi Csillagászati Unió egyik 
bizottságától, hogy elnevezhesse. 
Van már Szeged nevű és lózsef 
Attila után József névre keresztelt 
kisbolygó. 

Hogyan lehet kisbolygót fel-
fedezni? Egymás után CCD-

Szatmáry Károly szerint jelenleg 887 potenciálisan veszélyes kisbolygóval lehet számolni. Fotó: s. cs. 

fotókat (olyanok, mint a digitális 
fotó, csak speciálisan csillagásza-
ti célra használják őket) kell ké-
szíteni, s a megörökített képek 
összevetése után a felvételeken 
lehet látni egy parányi pont el-
mozdulását a csillagokhoz ké-
pest. Leírva egyszerűnek hangzik, 
de megfelelő eszköz és szakérte-
lem nélkül nem megy... 

Földünkön 150-200 becsapó-
dási kráter van. A legnagyobb 
Dél-Afrikában található 300 kilo-
méteres átmérővel. Egy 80-100 
méter átmérőjű meteorit - ami 
nem nevezhető nagynak - becsa-
pódásának közvetlen hatásai a 
következők: a becsapódás 10 kilo-
méteres körzetében tűzvihar in-
dul el, ami letarol mindent, kö-
rülbelül 24 kilométer sugarú kör-
ben a nagyobb testű állatok el-
pusztulnak és 40 kilométeres tá-
volságig hurrikán erejű szélvihar 
tombol. 

„Nem az a kérdés, vajon be-
csapódik-e majd a Földbe egy 
kisbolygó, hanem az, hogy mi-
kor" — mondta Szatmáry Károly. 
„Ha jön egy kisbolygó, és hiába 

Október 10-én 18 órakor külön-
leges előadást láthatnak a 
Mindentudás Egyetemére láto-
gatók: első alkalommal ad elő 
ugyanis egyetemi hallgató. 
Farkas Ágnes (SZTE ÁOK) Mit 
lát a szem, mit hisz az agy? A 
látórendszer titkai címmel tart 
előadást. Október 17-én 18 óra-
kor pedig Szögi László, az ELTE 
Egyetemi Könyvtár főigazga-
tója a szegedi egyetem közép-
kori gyökereiről, a Báthory-fé-
le egyetemalapításról és az 
universitas 1920/21-ig vezető 
útjáról beszél majd (Az erdélyi 
felsőoktatás története Kolozs-
vártól Szegedig). 

szeretnénk megtudni, hogy hol 
fog elmenni, biztosan nem lehet 
megállapítani, hibahatárral lehet 
csak, perceken múlik." Ennek 
oka: a Föld pálya menti sebessé-
ge. 

Az eddigi ismeretek alapján a 
veszélyes megközelítések listáját 

az Apophis (mintegy 320 méter 
átmérőjű) nevű kisbolygó vezeti, 
amely 2029. április 13-án fog el-
menni mellettünk. Tízszer "köze-
lebb lesz, mint a Hold, ez három 
Föld-átmérő. Egy éve még bi-
zonytalan volt, hogy nekünk jön-
e, most már tudjuk, hogy nem, 
mert a pályaelemeket sikerült 
megállapítani. Jelenleg 887 po-
tenciálisan veszélyes kisbolygó-
val lehet számolni. Ez azt jelenti, 
hogy 100 méternél nagyobb az 
átmérőjük, és 5 század csillagá-
szati egységnél közelebb kerül-
nek a Földhöz. (1 csillagászati 
egység a Nap-Föld-távolság). 

A védekezési módszereket két 
fő csoportba lehet bontani. Az 
egyik, ami jobban kivitelezhető, 
de időigényes, ennek lényege a 
kisbolygó arrébb lökdösése. ide 
tartozik például hajtómű elhelye-
zése a kisbolygón vagy a nagy 
sebességű ütköztetés - nála ki-
sebb bolygót kell neki lökni. A 
másik módi a szétdarabolás, mely 
hagyományos vagy nukleáris ra-
kétákkal történhet. 

D. T. I. 

EINSTEINTOL A DIGITALIS FENYKEPEZOGEPIG 

Albert Einstein egyszer azt 
mondta, hogy „a politika a 
mának szól, az egyenletek az 
örökkévalóságnak". Az állítás 
második felét bizonyította 
Rácz Béla, a SZTE TTIK Fizikus 
Tanszékcsoport Optikai és 
Kvantumelektronikai Tanszék-
ének egyetemi tanára Einstein-
től a digitális fényképezőgépig 
— A fotonika évszázada című 
előadásán. 

Albert Einstein 1917-ben írta 
meg A sugárzás kvantumelméle-
téről című dolgozatát. Ebben a 
munkájában egységes modellbe 
foglalta az addigi ismereteket a 
fekete test sugárzásáról, az 
atomfizikáról, és bevezette a 
kényszerített emisszió fogalmát. 
A kényszerített abszorpció jelen-
sége ekkor már ismert volt, és a 
tudós úgy vélte, ennek a jelen-
ségnek van egy „testvére", 
méghozzá a kényszerített emisz-
szió. Einstein publikációja után 
azonban több évtizeden keresz-
tül senki sem tudta megfigyelni 
az általa leírt jelenséget — ezzel 
igazolta saját tételét, amely sze-
rint az egyenletek nem a mának 
szólnak. 

A látható tartományban erő-
sítést és önálló oszcillátort, azaz 
lézert kísérletileg csak 1960-ban 

Rácz Béla előadása a szegedi Mindentudás Egyetemén 

forgalmú ipari és technikai terü-
let megszámlálhatatlan fontos és 
érdekes felhasználási lehetőséget 
tartogat. Ezek egy része körülvesz 
minket a mindennapi életben: a 
CD, a DVD, a vonalkód-leolvasó 
vagy a lézernyomtató a leggya-
koribb alkalmazásai a lézereknek. 
Az előadáson azonban nem csak 
ezekkel, hanem az anyagmeg-
munkálás, az optikai távközlés, 
valamint az orvosi alkalmazások 
legizgalmasabb kérdéseivel is 
megismerkedhetett a hallgató-
ság. 

Optikai kábelen keresztül 
nagy távolságra rengeteg infor-
mációt lehet továbbítani. A jele-
ket digitalizálják, a digitalizált 
információkat pedig ilyen kábe-
len küldik tovább. Az optikai 
szálak belsejében teljes vissza-
verődés történik, amelynek se-
gítségével a fény veszteségmen-
tesen juthat célba. A jelenlegi 
gyártókapacitással 24 millió ki-
lométer kábel állítható elő egy 
év alatt. Az optikai kábel mellett 
megismerkedhettünk a digitális 
fényképezőgép működési elvé-
vel, valamint olyan lézeres mű-
szerekkel, amelyeket vízgőz-
koncentráció méréséhez vagy a 
fö ldrengés-e lőre je lzésekhez 
használnak. Szó esett a gyomor-
tükrözéshez használatos kame-

sikerült megvalósítani. A mikro-
hullámú tartományban már 1953-
ban felfedezték a mézért, a rönt-
gentartományban azonban csak 
az 1970-es évek végén értek el 
erősítést. A lézer felfedezése után 
terjedt az a vicc, hogy a lézer tu-
lajdonképpen egy olyan megol-
dás, amely problémát keres. A 
felfedezés révén azonban hamar 
megnyílt az út egy új, gyorsan 
fejlődő tudományos és technikai 
diszciplína, a fotonika kialakulá-
sához. Ez a kifejezés az elektroni-
ka mintájára a fotonok keltésé-
nek, erősítésének, modulációjá-
nak, alkalmazásainak, detektálá-
sának és a detektált jelek feldol-
gozásának összefoglaló elnevezé-
se. Ez a mára sok milliárd dolláros 

rákról, valamint az infravörös 
bolométerről, amely a hősugár-
zás erősségének mérésére szol-
gáló igen érzékeny műszer, és a 
távoli infravörös tartományban 
is érzékeli a sugárzást. Rácz Béla 
(képünkön) kitért a lézeres ka-
merák minőség-ellenőrzésben 
és papírgyártósorok mellett be-
töltött szerepére. 

Festmények restaurálásához 
és műtétekhez szintén használ-
nak lézert. Egyik fontos műtéti 
alkalmazása a szemkorrekciós 
műtét. A beavatkozás során a 
szaruhártyát kívülről műtik meg 
lézerrel oly módon, hogy a köze-
péből kevesebbet vesznek ki, a 
széléből többet, vagy éppen 
fordítva — ennek megfelelően 
növelni vagy csökkenteni lehet a 
szem fókusztávolságát. A szaru-
hártya kiigazításával plusz-mí-
nusz hat dioptriás korrekciót le-
het végrehajtani. Ma már olyan 
módszer is létezik, amely során 
nem a külvilággal érintkező fe-
lületet műtík. Bőrfelület-kezelé-
sekhez is használnak lézert — 
például tetoválások eltávolítá-
sához. E lista közel sem teljes, 
Rácz Béla még számos alkalma-
zási lehetőséget mutatott be 
előadásán. 

o Dunai Tamás 

COLOPOK A FOLYOBAN 

Ez a nap más, mint a többi: ezt mindannyian tudjuk a szüle-
tésnapokról, akik Halász Judit-kazetták dalain nőttünk fel. Soká-
ig ennek megfelelően is éltünk: a születésnap nem csupán egy p i -
rossal vastagon bekeretezett dátum a naptárban, de nem is csak 
egy pár percig tartó ünnepi hangulat. A születésnap ugyanis, ha 
egész napos móka, kacagás és dínomdánom nem is lehet, de 
mindenféleképpen kiváló alkalmat szolgáltat arra, hogy huszon-
négy órán át úrrá legyen rajtunk az érzékeny ellágyulás és az ön-
magunk iránt érzett empátia. Egy gyereknek a szülinap még 
egész napos gondolati elfoglaltság, figyelem, amikor még a va-
jas-mézes kenyér is másképp csillog az uzsonnaszünetben. 

Idővel azonban minden megváltozik (hiszen ez a változás ter-
mészete): a születésnap egyre kevesebb helyet foglal el a napból, 
először csak egy délutánnyira, később már csak pár órányira zsu-
gorodik össze, addig-addig, míg nem marad belőle semmi más, 
mint egy elfelejtett emlékeztető a hűtőszekrényen. Hiszen ahogy 
egyre többet él az ember, úgy egyre jelentéktelenebbek lesznek az 
idő mesterséges mérföldkövei: ha az idő folyó, ne oszd fel birto-
kokra. A felelősségteljessé vagy a felnőtté válás ugyanis egyet je-
lent azzal a kényszerű változással is, hogy ami valaha fontos volt, 
most semmi lesz, és amiről nem is tudtál régen, az fog számítani. 

Ezért is volt furcsa, hogy a szegedi bölcsészkaron idén egy 
ünnepség alkalmával adták át a köztársasági ösztöndíjakat és az 
aranydiplomákat. A még mindig tanulók és az ötven éve végzet-
tek közös köszöntése főleg a fiatalok számára jelenthetett sokat, 
számolgatva, velük mi lehet majd ötven év múlva. És addig? Biz-
tonságosan kiszámítható események sora vagy meglepő fordula-
tok? Akárhogy is, a díszdiplomások közül sokakat az unokák is el-
kísérték, mint egy fordított iskolai ünnepélyre, ahol a nagyszülőt 
ünnepeljük. S jólesően megállapíthattuk, hogy az idő múlásával 
az évfordulók nem tűnnek el: csak sokkal többet kell rájuk várni. 

o Turi Tímea 

DISZDIPLOMAKAT OSZTOTTAK 

A Szegedi Tudományegyetem Állam- és Jogtudományi Karán, illetve 
Bölcsészettudományi Karán is díszdiplomaosztó ünnepséget tartottak a 
közelmúltban. A jogi karon szeptember 27-én Badó Attila rektorhelyettes 
és Szabó Imre dékán köszöntötte a kar egykori hallgatóit. Hat fő vehetett 
át vasdiplomát (ők hatvanöt éve végeztek), huszonhatan aranydiplomát 
(ötven éve fejezték be tanulmányaikat), egy hetvenöt éve végzett jogász 
részére (1932-ben szerezte meg a diplomáját, most lesz kilencvenhét éves, 
arany-, gyémánt-, vas- és rubindiplomás) pedig a különleges és egyedi 
alkalomból ezüst emlékplakettet adományoztak. 

A bölcsészkar szeptember 29-én a köztársasági ösztöndíjak átadásá-
val kapcsolta össze a vas-, gyémánt-, illetve aranydiplomák osztását. A 
karnak idén hetvenegy díszdiplomása volt: az ünnepségen ötvenegyen 
vettek részt. Közülük egy fő hatvanöt, kettő hatvan, negyvennyolc pedig 
ötven esztendővel ezelőtt szerezte meg diplomáját. 

„A büszkeségeinknek ma két csoportja is jelen van: a ma itt tanuló 
hallgatói közösség kiválóságai, illetve azon tudós- és tanárkollégák, akik 
már nyugállományba vonultak, de mégis ehhez a karhoz kötődnek — in-
nen indultak, szellemi épülésekben ez a kar meghatározó szerepet ját-
szott, és történelmi megpróbáltatásokkal teli életpályájuk cégérként hir-
deti ennek az intézménynek a szellemi erejét. Ebben a teremben hihetet-
len történelmi idő sűrűsödik most össze. Ami közös — ezek a falak, a böl-
csészkar, az Auditórium Maximum falai" - köszöntötte a dékán az ünne-
pelteket, majd hozzátette: a tehetségeknek a mai tömegképzésben nincs 
könnyű dolguk, és a mai társadalom nem mindig értékeli kellőképpen a 
bölcsész tudást, noha éppen ez segíthetne az értékzavarok kezelésében. 
Épp ezért a bölcsészek elhanyagoltságát kitűnő teljesítményükkel kell 
megcáfolni. Az ötven, hatvan, hatvanöt éve végzettek sikeres, tartalmas 
életpályájának szép példája inspirálja a ma generációját a tisztes helytál-
lásra választott hivatásában — hangsúlyozta Almási Tibor. 

Szembetűnő, hogy igen sok a közéletben, a tudományban, a szege-
di felsőoktatásban kimagasló karriert befutó személyiség került ki az 
aranydiplomás, 1957-ben végzett évfolyamból: így péládul llia Mihály 
irodalomtörténész, a Tiszatáj korábbi főszerkesztője, Kulcsár Péter, a hu-
manizmuskutatás első számú alakja, Juhász Antal, a néprajz tanszék ko-
rábbi vezetője, Kanyó Ferenc, a II. világháború történetének, Szeged em-
berveszteségének kutatója, aki a mai napig aktív oktató, vagy éppen Tóth 
Béla, a Somogyi-könyvtár korábbi igazgatója. „Meghatódva emlékszünk 
vissza, hiszen olyan nagy tanároknak a tanítványai voltunk, mint Mészöly 
Gedeon, Halász Előd, Nyíri Antal, Klemm Antal, Koltay-Kastner Jenő és 
mások, olyan nemzedéknek a tudását vehettük át, melyik a tizenkilence-
dik század végén volt fiatal. Az egyetem részéről az aranydíploma szép és 
nemes gesztus. Most folyt a vita, hogy hány éves az universitas — a lé-
nyeg, úgy vélem, mégiscsak az, hogy hány embert és mire nevel az egye-
tem; hogy azok, akik itt tanultak vagy tanulnak, mindig továbbvigyék az 
egyetem szakmai, tudományos hagyományait. Ennek fontosságát érez-
tük át ma is, az aranydiploma átvételekor" - fogalmazott llia Mihály. 

Az aranydiplomások nevében Juhász Antal mondott köszönetet, aki 
beszédében a hely szelleméhez kötődő néhány emlék mellett azt emelte 
ki, hogy olyan muníciót kaptak a bölcsészek, melynek révén az irodalmi 
műveltség, történelmi ismeretek és tájékozottság segítségével képesek 
voltak eligazodni a változó világban. Külön kiemelte, hogy tanáraikra 
tisztelettel, szeretettel, hálával emlékeznek, majd Ady Endre szavaival 
zárta gondolatait: „Bár zord a harc, megéri a világ, / Ha az ember az ma-
rad, ami volt: / Nemes, küzdő, szabadlelkű diák." 

A. M.-P.M. L. 



ISKOLAPAD mgEM 
EU-PALYAZAT HALLGATÓKNAK 

20ii-ben Magyarország első alkalommal látja el az EU soros elnöki 
tisztségét. Ennek kapcsán az EUvonal - Göncz Kinga külügyminiszter 
védnökségével, az Európa-tanulmányok Központokkal együttműködés-
ben - háromfordulós tanulmányi diákkonferenciát és versenyt (TézEUsz 
2011/Tézisek az EU-elnökségi stratégiához) rendez a 2007-2008-as tanév-
ben a magyarországi felsőfokú oktatásban részt vevő nappali tagozatos 
hallgatók számára. A verseny alatt a pályázók dolgozatokban fejthetik ki 
véleményüket azokkal a témákkal kapcsolatban, melyekkel elnökségünk 
során várhatóan szembe kell néznünk. A konferencia résztvevői értékes 
gondolatokkal járulhatnak hozzá Magyarország sikeres elnökségi ciklu-
sának lebonyolításához. Az első helyezett 200 ezer, a második 150 ezer, a 
harmadik 100 ezer forint díjazásban részesül. A dolgozatokat a fordulók 
során a jelentkezőknek szóban és írásban is ki kell fejteniük és meg kell 
védeniük. A magyar nyelvű dolgozatokat 2007. október 31-éig kell eljut-
tatni a tezeusz20iiSeuvonal.hu e-mail címre. 

A zsűri által legjobbnak ítélt munkák szerzői a regionális elődön-
tőben versenyeznek egymással. A szegedi elődöntő november 26-án 
lesz a jogi kar Tisza Lajos körúti főépületében. További információt az 
SZTE Európa-tanulmányok Központban (Fekete sas u. 28.) Szekeres Il-
dikónál, illetve az iszekeresSeutk.u-szeged.hu e-mail címen kaphat-
nak, valamint a http://www2.u-szeged.hu/etk/index.php és a 
www.euvonal.hu/tezeusz2on címen találhatnak az érdeklődők. 

KÖZELEDIK AZ SZTE ŐSZI 
ÁLLÁSBÖRZÉJE 

Ismét állásbörze a TIK-ben — ismét itt a lehetőség, hogy az eddig ta-
nulmányaiba temetkező egyetemista egy kissé szétnézzen: mi várja ez-
után; merre indulhat, miután kézhez kapta a diplomáját, vagy akár már 
hamarabb. Annál is inkább, mert - ahogyan a szervezőktől megtudtuk - , 
egyetemistáink sajnos nem sok ismerettel vagy netán tapasztalattal ren-
delkeznek arról, hogyan is zajlik egy állásinterjú, miképp kell kinéznie 
egy megfelelően megírt önéletrajznak, sót sokszor arról sem, hogy milyen 
típusú munkahelyekre számíthatnak a megszerzett végzettséggel. 

Éppen ebben próbál segíteni programjaival évek óta az SZTE Karrier 
Iroda. Idén október 17-én tartják meg a hagyományos őszi állásbörzét. A 
rendezvény annyiban különbözik az előzőektől, hogy már nem csupán 
regionális, hiszen a megjelenő cégek nagyjából fele országos munka-
helyajánlatokkal érkezik. Cégelőadások során lehet majd tájékozódni ar-
ról, hogy egyáltalán milyen profilú cégekről van szó, ezek milyen friss 
diplomások iránt érdeklődnek leginkább. Bár legtöbbször informatiku-
sokra, közgazdászokra, illetve a Természettudományi és Informatikai Ka-
ron végzett hallgatókra „vadásznak" a megjelenő cégképviselők, a böl-
csészeknek is ugyanolyan hasznos ellátogatniuk a börzére, hiszen szá-
mos közvetítő céget is meghívtak a szervezők, akik ugyanúgy felvesznek 
nyelvszakos vagy más diplomát szerző bölcsészhallgatókat is. 

Ahogyan Fazekas Melinda és Schwimmer-Tóth Timea szervezők el-
mondták, az a tapasztalatuk, hogy a BTK hallgatói közül sokan nem 
tartják érdemesnek, hogy tájékozódjanak a rendezvényen, holott itt 
nekik is „teremhet babér". Az ezerötszáz-kétezer hallgató, aki megfor-
dul egy-egy börzén, még ha nem is kecsegtetik őket rögtön munka-
helyajánlattal, mindenképpen hasznos tapasztalatokat szerezhet. A 
grafológiai elemzés vagy a nyelvi és kompetenciatesztek, amelyeken 
előzetes regisztráció után részt lehet venni, segíthetnek eligazítani a 
bizonytalankodó hallgatót, mi lenne neki a megfelelő pálya. De elég, 
ha arra gondolunk, hogy a rendezvényen kapcsolatba kerülhetünk, el-
beszélgethetünk a különböző cégek képviselőivel, s így felmérhetjük a 
keresletet a munkaerőpiacon. Éppen ezért az állásbörze egyformán 
ajánlható a már végzett hallgatóknak - akiknek természetesen azért 
örülnek a munkáltatók, mert hamar munkába tudnak állni - és végző-
söknek, akik pedig szakmai gyakorlati helyet is találhatnak maguknak, 
és előre tervezhetnek, tájékozódhatnak. Ugyanakkor az alsóbb éves 
hallgatóknak ötletet kaphatnak, hogy milyen szakirányt érdemes vá-
lasztani, mire van a legnagyobb kereslet egy-egy szakterületen. 

Ahhoz pedig, hogy már otthonosan és magabiztosabban mozog-
hassanak az egyetemisták magán az állásbörzén, a Karrier Iroda felké-
szítő napot is szervezett október 16-ra. 

Aznap el lehet sajátítani az önéletrajz és a motivációs levél írását, 
részt lehet venni a próba Assessment Center feladataiban (készségfel-
mérés visszajelzéssel), sőt próba-állásinterjúkat is tartanak ezzel fog-
lalkozó cégképviselők. Az álláskereséshez kapcsolódó témákban elő-
adásokat is hallgathatnak az érdeklődők már a felkészítő napon is. 
Akik még ezután is zavarban vannak, azoknak pedig készségesen se-
gítenek a Karrier Iroda munkatársai a rendezvényre felállított KarTÍer 
Caféban, ahol átnézik a behozott önéletrajzokat is, és eligazítják az 
egyetemistákat. 

Az előkészítő napra előzetes regisztráció szükséges, ezt a Karrier 
Iroda honlapján, a www.karrier.szeged.hu weblapon lehet megtenni. 
Magára az állásbörzére nem szükséges a regisztráció, a komolyan ér-
deklődőknek érdemes viszont önéletrajzzal érkezniük, amit le tudnak 
adni a cégek képviselőinek. 

oTóth Katalin 

KÖSZÖNETNYILVÁNÍTÁS 

A SZTE Kolloidkémiai Tanszék Dr. Szántó Ferenc Alapítványa a 
személyi jövedelemadó 1 százalékából felajánlott 236.147 forint 
bevételt a PhD-hallgatók hazai és nemzetkőzi konferencia-
részvételének támogatására fordította. Az alapítvány kuratóriuma 
hálásan köszöni az adózók támogatását! 

Patzkó Ágnes, egyetemi adjunktus, a kuratórium titkára 
ós Dékány Imre akadémikus, egyetemi tanár, a kuratórium elnöke 

AMI EZUTÁN KÖVETKEZIK 
Találkozás Nagy László biológushallgatóval 

Nem egykönnyen sikerült idő-
pontot egyeztetnünk Nagy Lász-
lóval. Ennek elsősorban az volt 
az oka, hogy leendő interjúala-
nyom éppen Svédországban 
járt, és azt tanulmányozta, amit 
már évek óta: a nagygombákat. 

„Egy egyhetes, szűk körű ta-
lálkozóra kaptam meghívást, ahol 
terepre jártunk minden nap, hogy 
gombákat gyűjthessünk, amelye-
ket aztán lehetőségünk van pre-
parálni, mikroszkóp alatt meg-
vizsgálni. Svédország déli részén 
zajlott ez a gyűjtés, egészen csa-
ládias légkörben" - meséli. 

Terepen 

ő éppen ezért szereti inkább a 
terepmunkarészét az efféle tudo-
mányos összejöveteleknek. „Per-
sze mindig érdekes előadásokat 
hallgatni is, de egy kávészünet-
ben nem tud az ember annyira 
kapcsolatba kerülni, megismer-
kedni a többiekkel, mint a kinti 
kutatás mellett. Szerencsére a 
nagygombakutatásban szükség 
van arra is, hogy terepre menjen 
a kutató, így sokkal több lehető-
ség van megismerni a résztvevő-
ket, sőt együttműködni velük. Ma 
már több olyan konferenciát is 
szerveznek, ami két részből áll: 
egy öltönyös-nyakkendősből, 
ahol előadásokat hallgatunk, 
azután sor kerül a gyakorlati, te-
repi munkára is" — mondja. 

Biológusunknak nem ez volt 
az első tapasztalata külföldön, 
sőt, Svédországban sem: koráb-
ban már járt kint, tulajdonkép-
pen ennek az együttműködésnek 
az eredménye volt a mostani kon-
ferencia is. „Az a jó az északi em-
berekben, hogy egészen másképp 
állnak hozzá a kutatáshoz, mint 
azt itthon tapasztalja az ember. 
Nagy élmény volt, amikor terep-
munka közben találtunk olyan 
gombát, amelyet nem tudtunk 
meghatározni, úgyhogy egyikük 
felhívta a téma svéd szakértőjét 
telefonon, aki megmondta, hogy 
valószínűleg hova sorolható. így 
én is tudtam beszélni egy kicsit 
ezzel a specialistával, aminek kü-
lön is örültem, s már a közös 
munkát is elterveztük". 

Rendszertan 

No de tulajdonképpen mik is 
azok a nagygombák? A válasz 
egyszerűnek hangzik: mindegyik 
olyan gomba, amelyet látunk. 
Vagyis nem mikroszkopikus. 
Nagygombákkal pedig Magyar-
országon igen kevés helyen fog-
lalkoznak, például az ELTE-n, il-
letve a Corvinus Kertészettudo-
mányi Karán. Már csak ebből a 
szempontból is különleges ez a 
szakterület. Arról nem is beszél-
ve, hogy Magyarország igen jó 
lelőhelynek számít a gombakuta-
tók szemében, így a nyugat- és 
észak-európai biológusok szíve-
sen látogatnak ide terepmunká-
ra. A kalapos gombák és a pöfe-
tegek a látványosabbak. Nagy 
László pedig a tintagombákkal, 
illetve ezek evolúciójával és 
rendszertanával foglalkozik ezen 
belül. Ennek a gombacsoportnak 
a különlegessége, hogy a lesze-
dés után rendkívül hamar csepp-
folyóssá, tintaszerű anyaggá vá-
lik — innen, a név. Ez feltehetően a 
spórák terjedésével van össze-

függésben. Ezért aztán a tinta-
gombákkal foglalkozó kutatónak 
nagyon résen kell lennie, gyor-
san mikroszkóp alá tenni a talált 
anyagot, hiszen rövid időn belül 
nem lesz mit vizsgálnia: a gomba 
odavész. Egy néhány évvel ko-
rábbi felfedezés ezzel kapcsolat-
ban, hogy az evolúciójuk nem fe-
lel meg az eddig feltételezettnek. 
£s ezek a tintagombák csupán 
egy csoportját alkotják a nagy-
gombák népes családjának. Az 
talán kielégíti a laikus kíváncsi-
ságát, hogy megkülönböztesse 
az ehető gombát a mérgezőtől, 
egy biológusét azonban koránt-
sem. Hiszen nem elég, hogy lát-
juk őket, a rendszerbe való beso-
rolásukra is szükség van. Ez pe-
dig egyáltalán nem egyszerű. 
Mivel néhány évvel korábban 
még magát a molekuláris rend-
szertant sem fogadták el széles 
körben, a nagygombák rend-
szertanában is vannak hiányos-
ságok: ezek pótlását, javítását 
tűzte ki célul Nagy László. 

Sikersorozat 

Talán nem meglepő, hogy 
Nagy László érdeklődése nem 
csupán az egyetem megkezdése 
után fordult a gombák, illetve a 
nagygombák felé. Ahogyan me-
séli, középiskolás korában egy 
fellángolás miatt kezdett utána-
nézni és -olvasni a témának, 
majd a természetben mintát 
venni. Középiskolájában szeren-
csére nemcsak megdicsérték, ha-
nem biztatták is. így végül a ku-
tatásból dolgozat is született, 
amivel részt tudott venni a 
TUDOK-on, vagyis a Tudományos 
Diákkörök Országos Konferenciá-
ján, s kiemelt első díjat is kapott 
a munkájáért. Ezután a magyar-
országi Innovációs Versenyen 
(kutató diákok, feltalálók meg-
mérettetése) ismét első hellyel 
díjazták, amit a verseny nemzet-
közi fordulójában elért második 
helyezés követett. Az egyetemen 
pedig a 2007-es OTDK-győzelem 
után a Sófi józsef Alapítvány 
ösztöndíját, majd a köztársasági 
és a Szent-Györgyi Albert-ösz-
töndíjat is odaítélték Nagy Lász-
lónak. A Kutató Diákok Mozgal-

mán keresztül a kertészeti egye-
temen még középiskolásként le-
hetősége nyílt laborban munkál-
kodni. Az egyetemi felvételi után 
pedig már egyenesen azt a tan-
széket kereste, ahol úgy érezte, 
legnagyobb segítségére lehetnek 
a munkában. így került az SZTE 
Mikrobiológiai Tanszékére, ahol 
komolyabban kezdhetett foglal-
kozni a nagygombák rendszerta-
nával. „A molekuláris módsze-
rekről akartam többet megtanul-
ni, mert szükségem volt ennek a 
területnek az ismeretére is a ku-
tatáshoz. A szegedi Mikrobioló-
giai Tanszéken pedig rendkívül 
jól értenek ehhez, sok támoga-
tást, segítséget kaptam. És ami 
talán még fontosabb: nagyszerű 
kollégákat találtam" — vallja. 

Közösség 

„Számomra sokat jelent, 
hogy ebben a laborban így befo-
gadtak és partnerként kezeltek. 
Kiderült azóta, hogy más helye-
ken, ahova még mehettem volna 
labormunkára, nem működik 
ennyire jól a kollegiális viszony. 
Itt igazi csoportegység van, és ez 
valószínűleg többet jelent, mint 
az, hogy máshol már vontak ki 
DNS-t nagygombából is, mert 
azt meg lehet tanulni, a segítő-
készség és az emberség viszont 
nincs meg mindenhol. Én nehe-
zebben ismerkedem, visszahúzó-
dóbb vagyok, de úgy látták, ér-
demes velem foglalkozni, és se-
gitettek beilleszkednem" - így 
Nagy László. A fiatal tehetség 
igazi szerencsének érzi, hogy 
ezen a tanszéken helyezkedhe-
tett el, s talán nem nagy megle-
petés, hogy a PhD-dolgozatát is 
itt szeretné megírni. Téma és terv 
bőven van, mondja. Egy labor 
légköre, színvonala nagyon so-
kat számít a munka sikerében, és 
nem kockáztatná, hogy máshol 
ne ilyen jó körülményekkel talál-
kozzon. 

Sajnos kikerülhetetlen kérdés, 
ha az ember valamilyen termé-
szettudományokkal foglalkozó, 
tehetséges hallgatóval beszélget: 
itthon vagy külföldön? „Külföldön 
természetesen egészen más tech-
nikai lehetőségek vannak, az ínf-

Nagy László 
1985-ben született 
Kecskeméten, itt is 
érettségizett a Katona 
józsef Gimnáziumban. 
2003 óta a Szegedi 
Tudományegyetem 
hallgatója, jelenleg V. 
éves biológus. Több 
szakmai verseny 
nyertese, 2007-ben 
OTDK-győztes; 
megkapta a Sófi-, a 
Szent-Györgyi Albert- és 
a köztársasági 
ösztöndíjat is. 
Fotó: Segesvári Csaba 

rastruktúra szintjén igen nagyok a 
különbségek, ezt leginkább a kon-
ferenciákon látni." 

Dilemma 

„Sokan ezért mennek külföld-
re PhD-hallgatónak, mások meg, 
mert egyszerűen csak magasabb 
a PhD-sok ösztöndíja Nyugat-Eu-
rópában. Én viszont úgy gondo-
lom, hogy ez nem lehet elsődle-
ges szempont, hiszen a külföldön 
kapott pénzt ott is költi el az em-
ber" —vélekedik. S ez bizony nem 
is pusztán elméleti kérdés László-
nál, hiszen Hollandiába egy la-
borba már meghívást kapott, 
hogy ott készítse el PhD-
dolgozatát. Bár jó külföldi ta-
pasztalatai vannak, mégsem sze-
retne elmenni Szegedről. „Sok-
szor előfordul, hogy valakinek 
egy rendkívül jó nevű, elismert 
tudós keze alatt van lehetősége 
dolgozni külföldön, mégsem lesz 
sikeres, mert nem az igazi a mun-
kaközösség, vagy nincs jó kap-
csolata a többi PhD-hallgatóval, s 
ez szakmai hátrányt is jelent" — 
érvel. 

Ahogyan László fogalmaz, 
munkájának mindig kell hogy 
rövidebb távú, egyértelmű céljai 
legyenek: egy indokolt kísérlet, 
megválaszolandó kérdés. Hosszú 
távú cél nélkül persze nem mű-
ködik a kutatás, de nem biztos, 
hogy mindig felismerhető a köz-
vetlen értelme. Egy jó, stabil 
rendszer megalkotása környe-
zetvédelmi, természetvédelmi 
szempontból is hasznos lehet. 
„Lehet l'art pour l'art módon is 
kutatni, azonban Magyarorszá-
gon erős tendencia, hogy az ipa-
ri igények nagyon komolyan 
meghatározzák a kutatás irá-
nyát. Szerintem viszont egy hall-
gatónak, PhD-snak a módszer 
megválasztására kell figyelnie, 
hogy szeresse azt, ahogyan dol-
gozik. Hiszen egy kutatási ered-
ményből azután szinte bármi le-
het. Engem pedig ez foglalkoztat 
igazán. Büszke vagyok arra, amit 
eddig elértem, de nem ez a lé-
nyeges. Sokkal inkább az, ami 
ezután következik: az új kutatá-
sok." 

oTóth Katalin 

http://www2.u-szeged.hu/etk/index.php
http://www.euvonal.hu/tezeusz2on
http://www.karrier.szeged.hu


A MESTERTANITVANY 
Beszélgetés Vágvölgyi Csabával, a Mikrobiológiai Tanszék vezetőjével 

Vágvölgyj Csaba egyetemi do-
cens tanszékvezetőként is fon-
tosnak tartja a személyes kap-
csolattartást a hallgatókkal. Is-
kolapad rovatunkban egyik ta-
nítványával, az OTDK-győztes 
Nagy Lászlóval foglalkoztunk. A 
docens ugyanakkor maga is 
sokszor gondol vissza hálával 
egykori mesterére, Ferenczy La-
jos professzorra. 

Tehetséggondozás 

- Induljuk el Nagy László-
tól! Hogyan került vele kapcso-
latba? 

- Nagy Lacival elsőéves kora 
óta tartjuk a szakmai kapcsola-
tot. Azért tudott ilyen gyorsan 
publikációkat, szakmai konfe-
renciaszerepléseket vállalni, mert 
már gimnazistaként is majdnem 
professzionális szinten foglako-
zott nagygombákkal. Itt az egye-
temen pedig szerette volna a 
klasszikus mikológiái kutatásait 
molekuláris vizsgálatokkal is ki-
egészíteni. 

Szeretnénk őt itt tartani, 
ugyanis a nagygombák kutatá-
sával olyan vonalat jelenítene 
meg a tanszéken belül, amely 
eddig nem igazán volt reprezen-
tált. Ilyen módon a tanszék szak-
mai sokszínűsége tovább bővül-
hetne. A közelmúltban egy olyan 
kutatási pályázatot is készítet-
tünk, amelyben ő hallgatóként 
név szerint is szerepel. 

— Ön tagja a Sófl józsef a 
Szegedi Tehetségekért Alapít-
vány kuratóriumának. Mi moti-
válja az Hyen jellegű szerepvál-
lalásra? 

— A tehetséggondozást rend-
kívül fontosnak tartom, a Sófí-
alapítvány pedig valóban úttörő 
és kiemelkedő munkát végez, 
nemcsak a jutalom miatt, hanem 
azért is, mert a leendő kutatók 
már hallgatóként pályamunkát 
készítenek, tapasztalatokat sze-
rezhetnek azok előadásában és a 
megmérettetésben - vagyis le-
hetőség adódik a gyakorlásra és 
a pozitív visszajelzésre. 

Remélem, hogy a tehetség-
gondozást tanszékvezetőként is 
sikerül jól végeznem. Úgy gondo-
lom, hogy ez nem csak a hallga-
tókról szól — utána is sok küzde-
lem és tennivaló van a tudomá-
nyos pályán, ezért hangsúlyosnak 
érzem az utánpótlás nevelését. 
Valójában az egyetemi öt év utol-
só részében és azt követően a 
PhD-időszak alatt érhet be valaki, 
akkor kezd az ember eredménye-
ket elérni. Noha a biológus dok-
tori iskola az egész egyetem egyik 
legjobban működő doktori isko-
lája, önmagában kevés államilag 
finanszírozott helyet kap, pedig a 
szegedi egyetem biológiából is 
erős: nagyon sok tehetséges hall-
gató van, akik megérdemelnék, 
hogy ösztöndíjat kapjanak. Pá-
lyázatokkal, kutatások szervezé-
sével próbáljuk biztosítani nekik 
a lehetőségeket, ami természete-
sen csak akkor lehetséges, ha 
vannak megcélozható projektek. 
A tehetségek megtartása állami 
felelősség is. lelenleg állami, il-
letve projektpénzen körülbelül tíz 
PhD-s dolgozik a tanszéken, és 
maximálisan elégedett vagyok 
velük. Nagyon jó munkatársaim 
vannak, és elég sok a fiatal kollé-
ga, bizonyára ennek is köszönhe-
tően kiváló a légkör a tanszéken. 
|ó itt dolgozni! 

Járomspórás 
gombák 

— Mely kutatási területek 
állnak a legközelebb önhöz? 

— Lényegében két nagy terü-
lettel foglalkozom: az egyik egy 
régebb óta művelt, alapkutatási 
vonal, a járomspórás gombák bi-
ológiája és az ezzel kapcsolatos 
kutatásaim; a másik pedig az al-
kalmazott kutatások. 

A járomspórás gombák egy 
jól körülhatárolt gombacsoport, 
amely nagyon sok tulajdonságá-
ban eltér a többi nagy taxonómi-
ai egységtől. Ezek a különleges-
ségek teszik őket izgalmassá. Ki-
csit elhanyagoltak, tehát nem a 
leggyakrabban vizsgált mikroor-
ganizmusok közé tartoznak, ezért 
öröm is velük foglalkozni, mert 
sok újdonságot lehet felfedezni 
velük kapcsolatban, némileg 
azonban nehézséget is okoz, mert 
kooperációs partnert így nehe-
zebb találni ezen a területen. 
Rendszertani kérdéseket vizsgá-
lunk, illetve e gombák genetikai 
rendszerét kutatjuk. Ez az alap-
kutatási vonal lényegében még a 
doktorímmal kapcsolatos mun-
kámmal indult, és a mai napig is 
tart. 

— Mik ezek a gombák? 
— A járomspórás gombák 

mindenhol ott vannak, például a 
kenyéren keletkező fejes penész 
ennek a gombacsoportnak egy 
képviselője. A gyakorlat számára 
az egyik legfontosabb terület, 
ami hozzájuk kapcsolódik, a me-
zőgazdasággal, az élelmiszer-
iparral kapcsolatos: beraktáro-
zott gyümölcsök, mezőgazdasági 
termények romlását okozhatják, 
mivel akadnak közöttük olyan 
gombafajok, melyek alacsony 
hőmérsékleten is viszonylag jól 
szaporodnak. De ide tartozik szá-
mos olyan gomba is, amely úgy-
nevezett biotranszformációs ak-
tivitással rendelkezik. Ez azt je-
lenti, hogy ha rendelkezünk va-
lamilyen forrásból egy vegyület-
tel — ez lehet természetes fonás-
ból izolált vegyület vagy vegyész 
által előállított szerves molekula 
- , és ezt összehozzuk egy mikro-
organizmussal, egy gombával, 
az az általunk kívánt meghatáro-
zott változást hozza létre ezen a 
molekulán. Ennek az az értelme, 
hogy sokszor ezek a komplex mo-
lekulák kémiai, szintetikus lépé-
sekkel már nem vagy csak na-
gyon nehezen alakíthatók tovább 
pontosan és célzottan úgy, aho-
gyan mi szeretnénk. Viszont meg 
lehet találni azokat a mikroorga-
nizmusokat, amelyek csak az ál-
talunk kívánt lépést fogják vég-
rehajtani a molekulán. A klasszi-
kus példa a szteroidok átalakítá-
sa: az ilyen típusú biotranszfor-
mációkban is nagyon sok helyen 
járomspórás gombát használnak. 

— A másik vonalat az alkal-
mazott kutatások képezik. Mi-
lyen témákkal foglalkoznak? 

— Az utóbbi években az alap-
kutatások mellett legalább ilyen, 
sót meghatározóbb súlya van az 
alkalmazott, ipari kutatásoknak 
is, amelyekből a tanszék meg tud 
é|ni. A jelenlegi körülmények kö-
zött feltétlenül szükséges, hogy 
ilyen munkákat is végezzünk ah-
hoz, hogy jól felszerelt, jól műkö-
dő egységként maradjunk fenn. 

Egy izgalmas területet, a bio-
lógiai aktivitású gomba-

metabolitok vizsgálatát folytat-
juk több különböző kutatás ré-
szeként. Gombák kimutatását le-
hetővé tevő diagnosztikai eljárá-
sok fejlesztésében veszünk részt, 
illetve mezőgazdaságban alkal-
mazható, kártevő gombák ellen 
felhasználható eljárások kifej-
lesztésén is dolgozunk. Van 
olyan témánk is, amely az orvosi 
területekhez is kapcsolódik, pél-
dául egy kísérleti munkánk ré-
szeként Candida fajok molekulá-
ris kimutatásával kapcsolatos ku-
tatást végzünk. Több olyan pro-
jektünk is van, amely a nagy-
gombák (főleg a csiperke és a 
laskagomba) termesztésénél 
problémákat okozó bakteriális és 
gombás fertőzések leküzdésével 
kapcsolatos. Manapság ugyanis 
sok gondot jelentenek világszerte 
az ilyen típusú fertőzések, óriási 
terméscsökkenést vonva maguk 
után. Ezekkel kapcsolatban több 
program keretében is nagyon 
szép eredményeket értünk el, 
amelyek remélhetőleg ténylege-
sen hozzájárulnak ahhoz, hogy 
Magyarországon a gombater-
mesztés sikeres mezőgazdasági 
tevékenység maradjon. 

Úgy vélem, a kutatásaink 
szépségét is pontosan ez adja, 
amikor valóban hasznosul az 
eredmény. A kívülállók könnyen 
mondhatják, hogy a kutató csak 
elkutatgat magában - ez valójá-
ban nem így van. Ha az ember 
talál magának egy megfelelő té-
mát, amely valóban izgalmas és 
kihívást jelent számára, akkor 
semmi nem izgatja jobban, mint-
hogy azt sikerre vigye. 

Vargabetűk 

— Miért kezdett éppen a 
járomspórás gombákkal foglal-
kozni? 

— Ehhez a témához meglehe-
tősen nagy vargabetűvel kerül-
tem. A Mikrobiológia Tanszék 
profilja Ferenczy Lajos professzor 
úr alatt, hosszú időn keresztül a 
gomba-protoplasztok kutatása 
volt. A protoplasztok olyan sej-
tek, amelyekről a sejtfalat eltávo-
lítjuk; tehát csak a sejtmembrán-
nal körülhatárolt, érzékeny gom-
basejtekről van szó, amelyek se-
gítségével nagyon sok biológiai 
folyamatot lehet vizsgálni. Ennek 
az eljárásnak nagy jelentősége 

volt az alapkutatásban, de az 
ipari törzsnemesítésben is. Ami-
kor a tanszékre kerültem, én is 
ebbe a témába kapcsolódtam be, 
és egy idő után metodikai okok-
ból a figyelmem a járomspórás 
gombák protoplasztjaira terelő-
dött, ugyanis ezek mikromor-
fológiailag eltérnek a többi gom-
bától, hozzájuk képest óriási pro-
toplasztokat képeznek. Ez volt az 
első találkozásom velük, majd in-
nen indulva terjedt ki az érdeklő-
désem más kutatási területekre 
is. 

— Menjünk még távolabb az 
időben. Hogyan lett önből bio-
lógus, mi vagy kl indította erre 
a pályára? 

— Az életemben is volt né-
hány vargabetű. A makói lózsef 
Attila Gimnáziumban végeztem 
orosz tagozaton. Még általános 
iskolás koromban nagyon meg-
szerettem a nyelveket, oroszt, 
németet, angolt tanulgattam. 
Akkor úgy éreztem, hogy a 
nyelvtanulás lesz az én terüle-
tem, és nagyon szerettem a tör-
ténelmet is — ez érdeklődés szint-
jén máig megmaradt. A gimnázi-
umban azonban volt egy bioló-
giatanárom, az azóta sajnos el-
hunyt Erdei Etelka, akinek a sze-
mélyében igazi tanáregyéniséget 
ismertünk meg. Nagyon sok jó 
tanár oktatott bennünket, de ő 
tényleg olyan pedagógus volt, 

1 « 

„Az, hogy én Ferenczy Lajos 
tanár úr mellett dolgozhattam, 
meghatározó módon formált 

•fnind kutatóként, mind okta-
tóként. ő olyan egyéniség volt, 
akihez nem lehetett semlege-
sen viszonyulni: hihetetlenül 
nagy tudású, és általános ér-
telemben is rendkívül művelt 
ember, aki megtanított ben-
nünket szorgalmasan dolgoz-
ni, megtanított a szakmára, és 
a mai napig úgy gondolok rá, 
hogy ő volt az az ember, aki 
olyanná formált engem, ami-
lyen ma vagyok. Nem nagyon 
található Magyarországon 
olyan mikrobiológiai munka-
hely, ahol valamilyen úton-
módon ne az ő tanítványai ül-
nének. Az ő hatását nem lehet 
eléggé hangsúlyozni." 

VAGVOLGYI CSABA 
(1959) 1983-ban végzett a 
József Attila 
Tudományegyetem biológia 
szakán. PhD-fokozatát 1996-
ban szerezte meg. 2004 
júliusától a TTIK 
Mikrobiológiai Tanszék 
vezetője. Számos más 
elismerés mellett 1998-2001-
ig Széchenyi professzori 
ösztöndíjas volt, 2002-2005 
között pedig Széchenyi 
István Ösztöndíjat kapott. 
2003-tól a Magyar 
Mikrobiológiai Társaságnak 
és az MTA Mikológiái 
Munkabizottságnak 
vezetőségi tagja, 2006-tól 
az MTA Biológiai 
Tudományok Osztálya 
Általános Mikrobiológiai 
Bizottságnak tagja. 
Nagydoktori értekezését 
2007 márciusában védte 
meg. 
Fotó: Segesvári Csaba 

amilyet mindenkinek kívánok. A 
tanárnő kinézett magának min-
den osztályból néhány tanulót, 
és elhatározta, hogy belőlük va-
lamilyen biológiai területen dol-
gozó diplomást fog nevelni. Ná-
lunk is volt négy választott — mi 
jártunk szakkörre, biológiai szak-
irodalommal foglalkoztunk. 
Mind a mai napig hálás vagyok 
neki, mert olyan irányba térített 
el, amit igazán szeretek. Vagyis 
abszolút az ő hatásának és peda-
gógusi egyéniségének, akaratá-
nak tulajdonítom, hogy biológus 
lettem. 

- Hogyan alakult azután a 
pályája? 

• - Az MTA Szegedi Biológiai 
Kutatóközpontban Borbély 
György mellett szakdolgoztam, 
aki a Növényélettani Intézeten 
belül dolgozott, már ott is kicsit 
mikrobiológiai, molekuláris bio-
lógiai irányultságú témával, úgy-
nevezett kékbaktériumokkal fog-
lalkoztam. Ferenczy professzor 
volt a mikrobiológia-tanárom, ő 
kiszemelt néhány embert a tan-
székének, és voltam olyan szeren-
csés, hogy engem is megkérde-
zett, hogy nem akarok-e végzés 
után a Mikrobiológiai Tanszéken 
dolgozni. Itt kezdetben az emlí-
tett protoplasztos kutatási témát 
kaptam, és ezen a vonalon jutot-
tam el mai kutatást területemhez. 
Miután elkezdtem á tanszéken 
dolgozni, végigjártam a grádi-
csokat, és 2004 júliusától lettem 
tanszékvezető. 

Tanítani, kutatni 

- A kutatás mellett hogyan 
viszonyul az oktatói munkához? 

- Szeretek tanítani, azt szere-
tem, ha látom, hogy élvezik a 
hallgatók, mikor órát tartok, mert 
annál nincs rosszabb, mint mikor 
nincs visszajelzés a részükről. 
Nem könnyű tevékenység az ok-
tatás, mert még ha változik is va-
lamennyire a tananyag, ha valaki 
az évről évre előadott, elmagya-
rázott témákat valóban tartalma-
san, szívvel-lélekkel, érdekesen 
akarja elmondani, akkor ehhez 
kell egy kis segítség, visszajelzés 
a hallgatók részéről is. A nagy lét-
számú évfolyamok sajnos sze-
mélytelenebbek, mint a korábbi 
idők kisebb csoportjai. Szeretek 
oktatni, de a közhelyszámba me-

nő problémák minket is elérnek: 
nagyon leterheltek vagyunk, ma-
gas a hallgatói létszám, a kurzu-
sok száma is megnőtt, mi pedig 
kevesen vagyunk. 

— A hazai kutatások mellett 
nemzetközi munkákba is be-
kapcsolódnak. 

- így van, most például a 
salamancai egyetemmel tartjuk a 
kapcsolatot, ahol Eslava profesz-
szor laboratóriumával a karotino-
kat termelő mikroszkopikus gom-
bák kutatásával foglalkozunk. Lé-
nyegében arról van szó, hogy a 
mikroszkopikus gombák közül 
néhányan különböző színanya-
gokat termelnek. Ennek az alap-
kutatási vonatkozásai is izgalma-
sak, de vannak komoly gyakorla-
ti alkalmazási lehetőségek is, hi-
szen olyan pigmentek jönnek lét-
re, amelyeket adott esetben az 
élelmiszeripar, illetve a mezőgaz-
daság bizonyos területein hasz-
nálnak. 

A jénai egyetem egyik kuta-
tócsoportjával és az ottani tan-
székvezetővel, johannes Wöste-
meyer professzorral pedig most 
szeretnénk egy pályázattal meg-
erősített együttműködést kialakí-
tani - ez kifejezetten alapkutatá-
si téma lenne, amely a járom-
spórás gombák egyik csoportjá-
nak leszármazási viszonyait tisz-
tázná. 

Jövőkép 

— Mit gondol, mennyire 
megbecsült terület ma a mikro-
biológia, és a jövőben milyen 
trendek várhatók? 

— Nem érzem elég elismert-
nek ezt a területet, pedig nagyon 
fontos. A mikrobiológia kiemel-
kedő szereppel bír, ugyanis nél-
küle általában véve genetikát, 
molekuláris biológiát sem lehet 
igazán művelni, és nagyon sok 
más terület is van, amiből nem 
lehet kihagyni. Mert ha mást 
nem, a módszereinket, egy mik-
roorganizmust biztosan használ-
ni fogják más szakterület kutatói 
is. Ilyen szempontból abszolút 
súlyponti területnek érzem, en-
nek ellenére sokszor alulrepre-
zentált. A jövőt illetően persze 
nehéz jósolni, de úgy gondolom, 
számos területen lesz fokozódó 
igény a mikrobiológusokra, 
olyanokra, akik képesek az ipar, 
a mezőgazdaság és adott eset-
ben az egészségügyi laborok 
igényeit kiszolgálni. Az utóbbi 
időszakban sokat hallunk a bio-
lógiai energiaforrásokról, a bio-
energiáról, ezen a területen fel-
merülő problémák sem oldhatók 
meg mikrobiológiai tudás nél-
kül. Sajnos a globális közegész-
ségügyi helyzet sem a kedvező 
irányba változik, bizonyos fertő-
ző betegségek előtérbe kerülnek, 
ez a terület is igényli a jól képzett 
szakembereket. És általánosság-
ban az ipari mikrobiológia szere-
pe nagyon sok területen megke-
rülhetetlen. Korábban a vegyé-
szet dominált, de mára nyilván-
való válik, hogy mikroorganiz-
musok segítségével sokkal 
komplexebb vagy több dolgot 
tudunk létrehozni, egyszerűb-
ben, vagy éppen gazdaságosab-
ban tudunk valamilyen folyama-
tot végrehajtani - hiszen a ter-
mészet sokkal ötletesebb, mint 
az ember... 

o Arany Mihály 



2007/278. 
Csináld, csináld, jól csináld... 

Simon Benjámin, így hívják a fiú nagyapját. Nyári délutáno-
kon a pestszentimrei állomásnál, a parasztkocsmában Béni bácsi 
és mostohaunokája gyakran láfott vendég. Az öreg, amolyan 
Pestre került parasztember, még a templomba is gumicsizmában 
jár. A fiú talán hétéves, szőke, kék szemű, fehér bőre nyáron is va-
kít. 01 a kocsma udvarán, a nagy zöld fémasztal alatt, poharában 
matrózfröccs, málnaszörp kevés borral, és vár. Lesi, hogy megér-
kezzenek Pestlőrinc felől a vonatra váró cigányok. Férfiak szövet-
nadrágban, színes ingekben, asszonyok hatalmas szoknyákban, 
tarka kendőkben. Szívják a mezítlábas cigarettát, mintha csak így 
lélegezhetnének. Kossuth, Munkás, olvassa le lassan az eldobott 
papírdobozról. Ahogy fogynak a sörök és a fröccsök, furcsa, távo-
li nyelvükön túlkiabálva egymást, úgy lesznek egyre hangosab-
bak. Külön sziget a kocsma udvarán, egy másik, egzotikus világ. 
Lassan, asztal alól asztal alá, így közelíti meg őket. Zsebeikben 
kotorászva, utolsó filléreiket keresve, még egy ital, aztán még 
egy. Mindig az utolsó. És valaki elkezdi, amire a fiú vár, amivel oly 
gyakran álmodik. Énekelnek. Majd táncolnak. Főleg az asszonyok 
és a gyerekek, többnyire mezítláb. Koszos fekete lábak, örvénylő 
virágok a szoknyák forgatagában, hangszer a tenyér, a fémasztal, 
a torok és a száj. Lassan sötétedik, sorra mennek el a vonatok. 
Amíg akad a zsebekben néhány fillér, addig táncolnak és énekel-
nek. A fiú zsebében ott lapul néhány fillér, hátha valamelyik feke-
te szemű, nagy szoknyás kislány elkuncsorogja tőle. Ezért dug-
dossa napok óta, ezért a pillanatért. Amikor a kezük összeér. Uta-
zás. Álom és valóság határa. Ötven fillér az útlevél. 

Ül a zsinagógában, eltelt negyven év. A színpadon a Parno 
Craszt, énekelnek, táncolnak. A kivetítőn '56. májusi felvételek 
Paszabról, cigányemberek táncolnak, felnőttek, gyerekek. Le-
hunyja szemét, utazik időben ide-oda. Ahogyan telik az idő, egy-
re kevésbé tudja, melyik időben van. Zsebéhez kap, de az elrejtett 
ötven fillért sehol sem találja. Már nem kell útlevél? 

Parno Craszt - Szeged, Régi Zsinagóga — 150 néző 

o Petró János 

A funtineli 
boszorkány 

I . 
A* urszubel i leány 

A FUNTINELI BOSZORKÁNY 

Mint ahogy a paprikát szépen egy szálra fűzik, úgy áll össze A 
funtineli boszorkány sok apró történetből. Emberi sorsokból. És a 
szál, amihez a történetek kapcsolódnak: Nuca élete. 

Nuca egy leány az erdélyi 
havasokból, aki valamikor tiszta 
volt, szép és ártatlan. Aki szere-
tett volna úgy élni, ahogyan a 
többi ember — de nem tehette 
meg. Mert azzal áldotta (vagy 
inkább verte) meg a sors, hogy 
látónak született. Látta azt is, 
ami volt, és azt is, ami csak azu-
tán következett. S mert nem volt 
titok előtte az sem, amivel a 
legtöbben nem szívesen szem-
besülnek, meg kellett tapasztal-
nia az emberi gonoszságot. És 
megőriznie magában a jót. 

Olvasván Nuca sorsmeséjét, 
ezernyi kérdés vetődhet fel ben-
nünk. Hogyan romolhat el vala-
mi, ami eredendően jónak in-

dult? Ártó rosszindulat közepette hogyan lehet életben tartani a jó 
szándék szikráját mégis? Miért van az, hogy néhányunknak termé-
szetes módon megadatik valami, míg mások ha megfeszülve küzde-
nek, akkor sem érhetik el ugyanazt? Mi a különbség a városi ember 
és aközött, akinek lélegzete egybeforr az erdő, a rét és a levegőég 
lüktetésével? Mi a különbség aközött, aki tanulta az igazságot, s aki 
éli? 

És végül: miféle titokzatos törvény dönti el, hogy a sakktábla 
melyik mezőjére léphetünk, és melyikre nem? 

Mélységesen mély kérdések ezek, amikre nincs válasz. Csak vá-
laszok. Ahány történet, annyi válasz talán. Álljon itt példaként egy 
kiragadott felelet Wass Albert könyvéből: 

„Tudod, az ember néha előre elhatározza, hogy ez így és így 
lesz, és nagyon meg van elégedve magával, hogy milyen szépen és 
okosan rendezte el a dolgait. És aztán mégsem úgy lesz. Valami jön, 
és nem úgy lesz semmi, ahogy azt az ember előre elhatározta. És az 
ember nem is tehet róla. Valami láthatatlan hatalom másképpen 
rendezi a dolgokat. A pópák azt mondják, hogy a szentek meg az ör-
dögök. A szentek jóra fordítják a rosszat, az ördögök meg rosszra 
változtatják a jót. így mondják a pópák, ott túl a mi hegyeink kö-
zött. De én azt hiszem, hogy sem nem a szentek, sem nem az ördö-
gök. Valami egészen más. Én azt hiszem, hogy bent az emberben, 
ott bent már minden előre el van rendezve. Csak az ember nem tud 
róla. Próbál ezt és azt. De a végén mégis minden úgy történik, aho-
gyan az ott bent már előre megvolt. Talán olyan ez, mint egy lánc, 
mint egy olyan boronalánc, ahol az egyik szemhez igazodik a másik 
szem. az egyik foghoz a másik fog, és ez az igazodás a törvény." 

Wass Albert: A funtineli boszorkány. Pomáz, Kráter Műhely Egyesü-
let, 2003. 

o Németh Ágnes Lilla 

Dukay Nagy Ádám 

A mostig visz 
Pucér testére porhó-

és avarköpenyt húz 

az álmatlanul forgolódó szél. 

Egy megállóban tűnődő 

troliból nézed a várost. 

Alacsonyan jár a Nap: 

a csupasz fákra, tűzfalakra 

rézsútosan hull a fény. 

A mostig visszhangzik a jövő 

néhány lehetséges-most. 

Egy kikötés 
Holnap még vállig, később 

majd térdig, bokáig gázolsz 

a valónak gondoltba. 

Egy-egy követ dobsz bele, 

végül annyit sem fodrozod, 

csak kiülsz a partjára néha. 

A senki fövenye az. Homokja 

üveg, egén sáfrányszínűek 

a ködök, csillagok. 

De erről nem beszélhetsz. 

Ne tudja senki, hogy itt vagy, 

hogy itt vagyok. 

Weiner Senriyey Tibor 

A zöld szín szeretete 
Szeretek megállni ha piros van 

Még akkor is ha előtte 

Nagy sebességgel száguldoztam 

Szeretek megállni ha piros van 

De nem merem utánozni 

Azt a kicsi piros embert 

Mert ha vigyázzba kellett állnom 

Mindig elájultam és egyébként is 

Én a biciklimmel ő egymaga van 

Szóval meg-, fenn-, és elakadnék 

Ha át akarnának nyomni ezen 

A formán de még az is lehet 

Hogy nyomban elájulnék de azért 

Szeretek megállni ha piros van 

Elengedni az autósokat 

Had berregjenek jobbra meg balra 

Meg egyenesen de azért én 

Szeretek megállni ha piros van 

Mert tudom hogy úgyis átmehetek 

És ha még mielőftátváltana a lámpa 

Átszalad egy nagyon szép szőke kislány 

Vagy sok-sok ember mert mind siet 

Én akkor is inkább csak várok 

Míg végre zöld nem lesz 

Mert a zöld az szép 

Mert a zöld az finom 

Mert a zöld az igen 

Mégis a legjobb mikor átértem 

És nem állít vagy enged 

Tovább már 

Semmilyen 

Szín 

Sem. 

Petró János 

Amikor Buddha a 
konyhában ült... 

Mint balga éji lepke, szárnyaim megégetve 

a fény felé szállok. Végtelen utazás. 

Mint fáradt vándor, az ég alatt hálok, 

szememben a tűz végtelen utazás. 

Az álom visszaűz, lepkémnek fény a tűz, 

szárnyait megégetve. Végtelen utazás. 

Nem emel föl, nem emel!... 

Nem hív, nem vár, nem keres, 

kávét sem tölt már nekem, 

nem színlel titkos szeretőt, 

nem szól, és nem érint. 

Nem ölel, ahogyan nem 

ölelt, soha, soha, soha nem. 

Nem küld ímélt, esemest, 

nem várhatok levelet. ... 

Nem emel föl, nem emel! 

Utazás az élet születés és halál között. 

Ha jó ember vagyok, az Úr vállamra teszi kezét, 

És szótlan fordítja utam Tibet ország felé. 

Himalája ország kapujában, Tibet ország kapujában 

megállok. Állok a hegy lábánál. Milyen könnyű a kéz. 

A hegyen fent, felhők felett, trónján az Isten ül. 

Mert minden hiába, nem segít már 

rajtam e hosszúra nyúlt hallgatás, 

ezer és ezer sorom a papíron vár 

csendesen, céljára nem talál, 

hajnalban kávé után kutat reszkető kezem, 

a pisla gáz lángját figyeli szemem, 

meztelen talpam puha nyomait 

követve, tétován keresem helyem, 

kopasz, sivár erdő a lelkem, 

sátort vert benne a magány. 

Aztán csak teszem a semmit, 

nap-nap után, lehajtott fejjel, sután. 

Olvasok könyveket, verseket, 

másoknak írt hosszú, nehéz sorokat, 

filmeket nézek, zenét hallgatok, 

sokat, szimfóniákat és dolgos punkokat, 

ülök a gép előtt, ülök a papír előtt, 

ülök csendben, csak ülök, 

majd a hosszú hallgatástól 

és csendtől megszédülök, 

aztán jönnek a szavak, a mondatok, 

rím lesz a vége ismét, fájdalmas, 

gyötrelmes, szent vajúdás. 

Vers, film, regény vagy színdarab, 

melyben ha szerepet kapok, 

nem leszek hős, legfeljebb Júdás. 

„Csak a szél, amit hiú markod szorít. " Csak a szél. 

Búzamező-tengeren álom a hajóm. Öledbe hajtom 

fejem. Testem hagyom. Milyen könnyű a kéz. 

Milyen könnyű, ha utat mutat. Csendben 

kopogtatok 

az álom kapuján. Ha beengedsz, ha nem engedsz, 

én már ott vagyok. Merre menjek haza ezután? 



ÉVEK MÚLNAK EL EGY ESTE ALATT 

„Az Este egy igazi embermese" - vallja Koltai Lajos, és igaza van. Az 
Este tipikusan olyan film, ahol a színészi játékon múlik minden, hiszen a 
hangsúly a történeten van, és a történetet csak úgy tudjuk végigkövetni, 
ha a színészi játék odaszegez minket a filmvászonhoz. Szerencsére ennek 
a filmnek a szereposztása ilyen (legalábbis számomra). A három nagy 
színésznő, Vanessa Redgrave, Clenn Close, Meryl Streep mellett feltűnik 
még régi nagy kedvencem, Toni Collette, és még nem is tettem említést 
legújabb felfedezettjeimről, Hugh Dancyról vagy Ebon Moss-Bachrachról. 

A szereposztás, ahogy mondani szdkás, parádés, ami abszolút a 
film javára válik, egyrészt azért, mert ha Koltai Lajos neve önmagában 
nem vinné be a moziba a nézőket, a szereplőket böngészve biztos talál-
nak majd olyat, aki viszont igen. Másrészt mivel a film nem tartalmaz 
semmilyen hatásvadász látványelemet, a színészek azok a figurák, akik 
megpróbálják elkápráztatni a nézőt. Ebben nyilván nagy része van az 
igen szép szöveggel bemutatott erős történetnek is. 

A film legerősebb tulajdonsága az, hogy azokat a jeleneteket is egy-
szerűen és szépen meg tudták oldani, amiket egy ilyen filmben általában 
eltúlzóan, mondhatni csöpögősen mutatnak be, például az anya halála a 
film végén. Az Este leginkább a női kapcsolatokra, anyák és lányaik közti 
érzelmekre koncentrál. Mi történik akkor, amikor egy sokat megélt édes-
anya a halálos ágyán felfedi lányai előtt egyik legnagyobb titkát? Hogyan 
változik meg a lányokban az anyjukról kialakított kép? Ezekre a kérdések-
re ad a maga módján választ Koltai Lajos második önálló rendezése. 

Este (Evening) 2007 — Rendezte: Koltai Lajos. 

o Petró Julianna 

ÁTADTÁK A TISZATÁJ-DÍJAT 

Szeged irodalmi folyóirata szeptember 29-én a Bartók Béla Művelődé-
si Központban immár tizenötödik alkalommal adta át a Tiszatáj-díjat. Idén 
a nemzetközileg is elismert, ám Szegedről indult író, Darvasi László része-
sült e kitüntetésben. Mivel a folyóirat alapítványának kuratóriuma olyan 
írókat, költőket és kritikusokat választ ki évről évre, akik hosszú távon je-
lentetnek meg magas színvonalú alkotásokat a lap hasábjain, az idei ki-
tüntetett nem tűnik meglepő választásnak: Darvasi bő évtizede publikál a 
Tiszatájban. Első nagyregényéből, A könnymutatványosok legendájából 
megjelenése előtt éppúgy olvashattunk itt fejezeteket, ahogy az évek óta 
folyamatosan készülő Virágzabálókból is. A sokoldalú írót Bombitz Attila 
méltatta laudációjában, melyben külön hangsúlyozta: Darvasi igazi mű-
faja a novella, innen értelmezhetőek tárcái és regényei egyaránt. Az idei 
Tiszatáj-díjazott ennek megfelelően egyik legfrissebb .novelláját olvasta 
fel - az erős atmoszférájú írásból is kitűnt, a jellegzetesen mitikus, megle-
pő és rejtélyes Darvasi-hang ma is változatlan. Néhány éves újítás a fo-
lyóirat történetében, hogy nem két ugyanolyan kitüntetést, hanem egy 
díjat és egy fiatal alkotónak járó jutalmat oszt ki a kuratórium. A Tisza-
táj-jutalomban idén Tóth Ákos részesült, akit Olasz Sándor, a Tiszatáj 
főszerkesztője laudációjában generációja egyik legtehetségesebb kriti-
kusának nevezett. Tóth Ákos az általa szerkesztett Tandori-kötethez írt 
előszavát olvasta fel, mely kötet ez évben a Szépírók Társasága költé-
szeti díját is elnyerte. 

Vi I I J 9 1 m at.1 * f v i mHHHHHBHHHI 
GERMÁN KÉPREGÉNYEK 

Comics aus Deutschland címmel látható a Goethe Intézet vándorki-
állítása a szegedi Somogyi-könyvtárban. A tárlat a német képregény 
sokszínűségét mutatja be, így a klasszikusok mellett az utóbbi évek 
legjobban sikerült német kiadványaival is megismerkedhetünk. Ízelítőt 
kaphatunk abból az'ironikus és kritikus látásmódból, amellyel a német 
alkotók saját társadalmukat szemlélik. 

A csípős, szatirikus művek nagy szeletét képezik a német 
képregényhagyománynak. A tárlaton átlapozható klasszikusok — pél-
dául Wilhelm Busch Max és Moritz, Ralf König Mindenki másképp kí-
vánja vagy Brösel Wemer című képregényei — egytől egyig ide sorol-
hatók. Walter Moers több munkáját is megtekinthetjük. Moers gunyo-
ros műveivel a Kretén lapjain találkozhatunk rendszeresen, de idén je-
lent meg hazánkban az Adolf. Megin' itt vagyok!! című önálló kötete 
is, amelyben Hitler túléli a második világháborút, évtizedek múltán 
visszatér, és megpróbálja elsajátítani fogyasztói társadalmunk jelleg-
zetességeit. A klasszikusok mellett önéletrajzi, politikai, történelmi, va-
lamint avantgárd, fantasy- és gyerekképregényeket (utóbbiak közül a 
Mozaik lehet sokaknak ismerős), illetve képregényévkönyveket és 
mangákat is megcsodálhatunk e különleges tárlaton. A kiállítás egyik 
legérdekesebb darabja Isabel Kreitz Die Entdeckung der Currywurst cí-
mű, a német kritikusok által mennyekig magasztalt történelmi képre-
génye. A tematikai sokszínűség mellett a kötetek rajzstílusa és megje-
lenése is változatos: a karikatúraszerű rajzoktól a realisztikus ábrázolá-
sig, a fekete-fehér avantgárd kiadványoktól a színes nagyalakú albu-
mokig terjed a skála. A tárlat október 20-ig várja a kilencedik művészet 
iránt érdeklődőket. 

o Dunai Tamás 

CSAK A KEP NEM HOMÁLYOS... 
Nádas Péter szegedi fotókiállítása az őszi Kulturális Fesztiválon 

SZÍNTISZTA VÁRAKOZÁS 

Amikor kiskoromban éppen 
fényképész akartam lenni, csak 
és kizárólag fekete-fehéren akar-
tam fotózni. 

Ennek hagyománya volt a csa-
ládunkban, anyukám is fotózott, 
képeit maga hívta elő otthon. 
Vonzódásom innen is eredhet, s a 
színek (vagy a színtelenség) sokat 
mondásából. Valami különleges 
varázsa van annak, hogy nem kell 
elképzelnem mást, mint amit lá-
tok, de meg is tehetem, ha aka-
rom. 

„Azt hiszem, ebből a szem-
pontból Nádas mégis inkább fo-
tográfus: állandóan a helyét kere-
si, az újabb és újabb beállításokat, 
azt, ahonnan még jobban látni a 
dolgokat" - mondta Darabos Eni-
kő a kiállítás megnyitóján. 

Nádas Péter elsősorban még-
sem a tárgyakra koncentrál, ha-
nem a fényekre. Meglétükre és hi-
ányukra. Teszi ezt olyan fotográfi-
ákon, melyeknél csak a fehér (ma-
ga a teljesség szimbóluma) és a fe-
kete (a hiányé), valamint a kette-
jük közötti játék, az (ilyen-olyan 
fény)árnyalatok bohókás mozdu-
latai színezhetik a különben korlá-
tozott színekkel bíró, ezáltal mégis 
rendkívül sokat ígérő fekete-fehér 
képeket. 

Urambocsá' azt mondhatom, 
teljességgel hétköznapi fotósoro-
zattal találkoztam - ha (kizárólag) 
a témára koncentráltam (volna). 
Izgalmasságát, egzotikumát ép-
pen az adta, ahogyan láttatta ma-
gát, a megalkotás módja. Mi ma-
radt a fényképezőgép lencséjében, 
és mi maradt ki. Legtöbbször nincs 
ember a fényképeken — vagy na-
gyon sok. Portré, úgymond kevés 
akadt, a legmegragadóbbak szá-
momra Kerényi Gráciáról és Mag-

Nádas Péter fotográfiáin elsősorban nem a tárgyakra, hanem a fényekre koncentrál. Fotó: S. Cs. 

dáról készültek. Ezek a fotók el-
mondhatatlanul sokat fejeztek ki a 
hölgyek lényéből, legbelsőbb éle-
tükről, egyetlen elkapott pillanat-
ban, amennyit regényekben sem 
lehetett volna ilyen élethűen, meg-
ragadóan ábrázolni Találóak vol-
tak Darabos Enikő szavai: „Fotói kí-
sérteties pontossággal mutatják 
meg azt, hogy a nyugalom alapve-
tően nem más, mint a nyugtalan-
ság rendje" — Kerényi Grácia nyu-
godt vonásaiban orkánok dúlnak. 
Ez a kedvenc képem lett. 

Nem tolongtunk ugyan, de 
örömmel láttam, hogy szép szám-
mal jelentünk meg a megnyitón. 
Grafikusok, fotósok, képzőművé-
szek, irodalmárok - Nádas min-
denkinek ígérhetett valamit. Én az 
eddig csak kívülről csodált épület-
re is kíváncsi voltam. Kissé hideg 
volt monumentalitásában, kissé 
idegen, kissé szokatlan. Mégis, bi-

zonyára mindenki sokat vár az új 
lehetőségektől, egy új épülettől, 
mely ugyancsak az igényes művé-
szetnek áldozhatja magát. Ha 
áldozza... 

A különben igencsak rövidre 
sikerült megnyitó után ugyanis 
(nem is igazán hagytak elegendő 
időt a fotográfiák alapos meg-
szemlélésére, szinte lehajtottak 
minket az ünnepélyes fogadásra -
talán valami programmal, esetleg 
a zárórával ütközött volna ez az 
alkalom?) többünkben felmerült, 
mintha nem láttunk volna minden 
képet, amelyről a megnyitó szólt. 
Elképzelhető volna, hogy történe-
tesen nem minden fénykép került 
ki a kiállítótérbe? Merész feltéte-
lezés volna úgy gondolni, hogy a 
vélhetően erősen megszerkesztett 
sorozat — mást egyszerűen nem 
várhatok Nádas Pétertől, mint 
hogy a fotókiállítására (is) olyan 

egységet adjon ki a kezéből, mely 
valóban teljes egész - esetleg 
megbontva, az eredeti konstruk-
ció hiányosan, vagy ne adj' isten 
más sorrendben került volna fel a 
Reök-palota falaira? Hol maradna 
akkor a mondanivaló dinamizmu-
sa? Az ellenpontok, amelyekről a 
megnyitó szólt? Hogy történhetett 
ilyen? 

Az volt a legszomorúbb, hogy 
sem időm, sem reményem nem 
maradhatott megbizonyosodni 
arról, hogy esetleg tévedtem vol-
na. Képek hiányoznak, ez nem 
kétség, így minden más gyanúm-
nak is igazolódnia szükséges, hi-
szen egy hiányzó fotó esetén is 
megbomlott a szerzői intenció. 
Nádas Péter mit szól(na) fotográfi-
áinak ilyesfajta szegedi bemutatá-
sához? És különben: miért hiány-
zott a megnyitóról? 

• Szekeres Nikoletta 

Költők voltak a tárlatvezetők a Kortárs Szeged című kiállításon 

közben a távolban már a 
Metanoia színház installációjának 
fogaskerekei nyikorognak. 

Kérdések 
és válaszok 

' Weiner Sennyey Tibor na-
gyobb fába faragta a fejszéjét: 
tárlatvezetőként nem is a kiállí-
tott képekhez, hanem úgy általá-
ban a kortárs képzőművészethez 
fűzött kritikus és vitathatatlan 
megjegyzéseket, melyek szerint a 
kortárs alkotások válsága miatt a 
művészet eredendő szakralitásá-
nak elfeledése okolható. Sajáto-
san éneklő kinyilatkoztatásai 
hangulatosan töltötték be a 
Reök-palota szűk, végtelennek 
tűnő csigalépcsőjét is. 

A' kiállított képeket nézve 
mégsem az az érzésünk, mintha 
azok megfeledkeznének az alap-
vető kérdésekről, csak mintha 
szkeptikusabbak lennének a vá-
laszadás lehetőségében, és job-
ban bíznának magukban a kér-
désekben. Bár a tárlatvezetés 
egyik legfeledhetetlenebb pilla-
nata mégis az, amikor Orcsik Ro-
land a Reök-palota tűzoltócsövé-
hez intézte képeknek kijáró költe-
ményét: na persze, ha minden 
művészet és mindenki művész, 
az, hogy mi teszi fel a számunkra 
fontos kérdéseket, csupán néző-
pont kérdése. 

o Turi Tímea 

Mitől lesz valami összművészeti 
alkotás? Elég-e egymás mellé 
helyezni hangot és képet, majd 
várni a megfelelő pillanatra, 
hogy az egy meg egy eredmé-
nye több legyen kettőnél? A Re-
gionális Összművészeti Központ 
programjai megkísérlik össze-
kapcsolni a művészet különböző 
területeit: ennek jegyében szep-
tember 28-án kortárs szegedi 
költők voltak a Kortárs Szeged 
című kiállítás tárlatvezetői. 

Vonalak, betűk 
Kortárs költészet kapcsolódott a kortárs képzőművészethez. 

A Reök-palota összművészeti 
programjainak alighanem 
ugyanaz a hibája, ami az erénye 
is: a rendezvények barátságos 
családiassága. Ha sikerül meg-
tudni, milyen műsort is szervez-
nek éppen Szeged impozáns sze-
cessziós épületében, nem akár-
milyen élményekkel gazdagod-
hat az élelmes érdeklődő. Az őszi 
Kulturális Fesztiválon három sze-
gedi költő volt a Kortárs Szeged 
verses tárlatvezetője. 

Kollár Árpád, Orcsik Roland és 
Weiner Sennyey Tibor máshogy, 
ám hasonló alázattal oldották meg 
a furcsa feladatot: szavakat kap-
csolni a képekhez és a szobrokhoz. 
Kortárs költészet a kortárs képző-
művészethez? Logikus, mégsem 
egyszerű vállalkozás. Talán Orcsik 
játszott rá leginkább a tárlatveze-
tő szerepére, nagy figyelemmel 
fordulva egy-egy megéneklendő 

kép felé, akárha szerenádot adna 
neki: így kerültek új fénytörésbe 
Deák Ferenc tanulmányrajzainak 
felszálló grafitfelhői vagy Huszár 
Imre sajátos magángyűjteménye, 
melyben pillangók helyett ceruza-
vonalak vannak az emlékezet szá-
mára feltűzve. 

Nincs megérkezés 

Képről képre, teremről terem-
re: aki már látta, annak is mon-
dott újat a kiállítás ezzel a szokat-
lan tárlatvezetéssel. Kollár Árpád 
régebbi verseit is elhozta az 
összművészeti ankétra, s azok is 
új jelentéssel gazdagodtak a 
Reök-palota sajátos atmoszférá-
jában: hiszen nem csak a vers 
tudja illusztrálni a látványt, de a 
látvány is a szöveget. Az estet 

Szvetnyik Margit éneklése és he-
gedűjátéka, valamint Weiner 
Sennyey Tibor tilinkómuzsikája is 
színezte. 

Miközben a kortárs művé-
szetnek — akár a kép, akár a szó 
művészetének - a legbiztosabb 
jellemzője mégis az, hogy nem 
biztos benne semmi, s a legbi-
zonytalanabb a széles nagykö-
zönség számára épp a műalko-
tások értelmezhetősége. A tárlat-
vezető versek azonban tolmácso-
ló kommentárokká váltak, köze-
lebb hozták a képeket, miközben 
nem feledkeztünk meg arrót sem, 
hogy a fordítás mindig félrefordí-
tás is egyben. És arról sem, hogy 
mindig csak várunk arra, hogy 
megérthessük a képeket, a meg-
értés egy soha el nem érkező ta-
lálkozás. Színtiszta várakozás — 
ahogy Orcsik verse mondja, mí-



ŐSZI TÁRLAT VÁSÁRHELYEN 

Másfélszáz alkotó 246 festményét, szobrát, grafikáját láthatja a 
közönség a hódmezővásárhelyi Alföldi Galériában (Kossuth tér 8.), a 
vasárnap délben nyílt ötvennegyedik őszi Tárlaton. Az országban 
egyedülálló módon több mint fél évszázada minden esztendőben 
megrendezett kollektív kíállítás a városhoz kötődő kortárs alkotók 
seregszemléje. A meghívásos tárlatra idén közel hatszáz mű érkezett, 
s ezek közül választotta ki a zsűri azokat, melyeket november végé-
ig láthat a közönség. A megnyitón átadták a zsűri által legjobbnak 
ítélt kiállítónak járó Tornyai-plakettet, melyet Nagy Gábor festőmű-
vész, a Magyar Képzőművészeti Egyetem docense vehetett át. Az el-
ismerést tavaly elnyerő Tóth Ernő szobraiból, grafikáiból és festmé-
nyeiből a tárlattal egy időben nyílt kiállítás a városi múzeumban, a 
Sóshalmi Olvasókörben pedig a vásárhelyi alkotóművészek remekeit 
tekinthetik meg az érdeklődők. 

F . I . 

A HATVANEGYEDIK NÉZŐ 
Goya és táncos tárlatvezetés a Reök-palotában 

Sohasem gondoltam volna — legalábbis amikor kiskamaszként 
Francisco de Goya y Lucientes életrajzát, A Kolosszust olvastam, biz-
tosan nem - , hogy részem lesz az élményben, hogy karnyújtásnyi 
közelségből megtekinthetem a híres-hírhedt rézkarcokat, melyek a 
korabeli papságot, vallást, királyt és arisztokráciát gúnyolják ki, 
erőteljesen erotikus és babonával átitatott légkörben. Mértéktelen 
iróniával. S ím, láss csodát, megadatott; ráadásul a üeök-palota 
igazgatója, Herczeg Tamás jóvoltából, akinek közbenjárására én le-
hettem a létszámon felüli - a hatvanegyedik vendég... 

... azok között a látogatók között, akik nemcsak a rézkarcokat 
tekinthették meg - pár mondatos kommentárok kísértetében, ha-
nem tanúi lehettek Kerek Tímea és Seres István táncos tárlatvezeté-
sének is. Ez este a Reök valóban a művészetköziséget valósította 
meg. 

A koreográfia részint a kiállított képek ihletésére született, ré-
szint a rézkarcok mozdulatait, szituációit dolgozta fel - mint meg-
tudtam a táncos párostól, őszintén bevallom, nekem szükségem volt 
erre az információra, mivel — bár mindkét művészeti ág (azaz Goyáé 
és az övék) produkciója kiemelkedő volt - a képeket csak utólag lát-
tam, így azonosítani nem tudtam a mozdulatokat a rézkarcokkal, 
továbbá (talán az életrajzi regény ismeretében is) az én megközelí-
tésem máshonnan indult (volna) el. Az első terem fülledt erotikáját 
a második terem inkvizíciós hangulata, modernsége váltotta fel, a 
rézkarcok tematikájához igazodva. 

Goya képeihez nem hinném, hogy kommentárt kellene fűznöm. 
Ezt bizonyította az a hatvan látogató is, akik egy emberként, pissze-
nés nélkül állták végig, a rézkarcoknak háttal, észvesztő közelségük-
ben a táncos előadást. S talán csak sóhajtottunk magunkban, meny-
nyire jól mutatna legalább csak egy is a nappali falán... 

o Szekeres Nikoletta 

MENJÜNK A KOCSMÁBA 
Kiss Tibiék dalai a konyhából 

Már az első dal csámpásan szólt. Reméltem, csak cigányútra 
mentek a fiúk a magukra találás közben, hogy egy köhögés, és 
rendbe jön! Aztán a harmadik szám alatt leesett és eltörött az elekt-
romos zongora... 

Gazda Bence, a Quimbyből ismert Kiss Tibor és Darvas Kristóf 
füstös kocsmahangulatot akart összehozni a friss Reök-palotában, 
kedvenc dalaikat pár (X- i) hangszerre gyúrva. Egyenként is nagy 
zenészek, most egyenként is fáradtak, kábultak. Ki mitől. 

A vakolatlan plafonról szecessziós csillárok burjánzottak. Kőpor 
és beton illata ült a vörösboron. Az akusztika igazoltan távol, a ze-
nébe néha beletriolázott a pénztárgép. Még nincs egészen kész az 
épület, pont mint az előadás. 

Aztán a pengeszopogatás hirtelen örömzenéléssé alakult át. 
Most azt játsszátok, hogy... Várjatok, megkeresem a kottát... Bocs, 
ezt elcsesztem, kezdjük újra... Valaki felismerte a dalt? KISZ Tibor és 
társai az építőtábori szalonnasütésnél. Az előrántott dalokat néha 
csak egyikük tudta, ilyenkor gyorsan feljátszotta a hangokat, vagy 
csak egyszerűen elindult, a többiek pedig követték valahogy. Álta-
lában remekül. A zongora tangóharmonikává változott... 

látszottak Cseh Tamás egészségére, volt Manu Chao, és Tom 
Waitset is összehozták másodszorra. A „Gyertek fiúk, menjünk a 
kocsmába..." kezdetű szászcsávási cigánynóta meg nagyot facsart a 
szívemen. Sokáig maradtak, végül már az asztalokon állva. Köröttük 
éneklés, taps. nevetés. Akár egy jó kiskocsma törzsvendégei. Mintha 
épp az erdélyi Csávás egyetlen Linda Bárjában szorongatnánk a me-
leg csíki sört a földikkel, mialatt a sarokban egy New Orleans-| 
dzsesszbanda amatőr punk-rockot jammel. 

Sérülékeny volt az előadás. Megfeszültek, hogy összehozzák 
elégségesre - eszembe juttatva matekdolgozataímat. És ettől lett 
emberi. Kicsi, mint te vagy én. Tudod, a tökéletestől való eltérés az 
izgalmas. Akár egy női arc, valami apró szépséghibával, ami először 
csak szemet szúr, de aztán vonzóbbá teszi a lányt minden Helénénél. 

Dalok a konyhából - a zenekar kedvenc dalai — Darvas Kristóf zon-
gora/tangóharmonika, Gazda Bence hegedű, Kiss Tibor gitár/ének 
(Quimby). Reök-palota, 2007. október 2. 

o Hauptmann Tamás 

MŰVÉSZETRŐL, SZABADSÁGRÓL 
FeLugossy László kiállítása a Reök-palotában 

Szerda este. őszi Kulturális 
Fesztivál, Vadhalovány: a kiál-
lítás címe igencsak sejtelmes, 
kíváncsian nyitok be a Reök-
palotába - második emelet, 
mondják. Szépen megtöltjük a 
kis termet, ahová a beszélge-
tést szervezték, többen is ülő-
hely nélkül maradnak... 

Az alapzaj kissé elhalkul, és 
megkezdődik a ... mi is? Beszél-
getés? Vagy ahogy a program-
füzet mondja, kiállítámegnyitó? 
Netán inkább performansz? 
Utólag azt mondanám, talán 
mindhárom egyben. Hiszen aki 
ellátogatott szerdán a Reök-
palotába, rövidfilmet nézhetett 
FeLugossy Lászlótól, felolvasást 
hallhatott új könyvéből, a Kék 
Pánik Kávéházból, és beszélge-
tést is hallgathatott a szerzővel, 
közben mustrálhatta a falon ló-
gó képeket. 

Azonban az igazat megvall-
va, már ennél a pontnál is elbi-
zonytalanodik az ember: képek 
ezek vajon, vagy valami más 
megnevezés illene rájuk? A kü-
lönleges technikával, műanyag 
hálóra festett alkotások olyan 
hatást keltenek, mintha füg-
gönyre hímzett alakokat, színe-
ket látnánk. A fekete, fehér és a 
szürke kombinációja dominál, az 
élénk és meleg színek szinte jel-
zésszerűen vannak csak jelen 
ennek a kiállításnak a - stíluso-
san szólva - színpalettáján, s 
így érdekes kontrasztot biztosí-
tanak. Harmonizálnak az egy-
más mellé helyezett képek, az 
embernek olyan benyomása tá-
madhat, mintha egy nagy ké-
peskönyv lapjain a rajzokat lát-
ná. 

Ez láthatóan megfogja a kö-
zönséget, a beszélgetés alatt is 

Alkotó és műve - FeLugossy László a Reök-palotában. Fotó: segesvári Csaba 

sokan a képeket figyelik, néze-
getik. Sajnos keveset tudunk 
meg a párbeszéd és egyáltalán 
az est alatt a például a készítési 
technikáról, az inspirációról, a 
képekről magukról. A hangsúly 
talán inkább FeLugossy - köz-
hellyel élve - sokszínű alkotói 
egyéniségén van: a művész fest, 
ír, filmet készít, és ez a felsorolás 
még folytatódhatna. Nem vélet-
len, hogy FeLugossy hatvanadik 
születésnapja apropóján a Műút 
című irodalmi, kulturális folyó-
irat neki szentelte a legutóbbi 
számát. 

A Műút jelen lévő szerkesz-
tője is ennek kapcsán szólal meg 
az este folyamán, s amit mond, 
alátámasztja azt, ami a befoga-
dó, a néző benyomása lehet: az 
összhang, az összeilleszthetőség 

és az erre való törekvés fontos 
szerepet játszott a szám összeál-
lításakor is, nem csak a kiállítás 
esetében. Tulajdonképpen a 
sokszínűséget példázza az egész 
program. Amikor ugyanis egy 
alkotó képeitől körülvéve egy 
teremben levetíti filmjét, majd 
felolvas a kötetéből, az egészen 
más kontextust teremt a képek 
befogadói számára, mintha,va-
laki egyszerűen megnyitotta 
volna ezt a kiállítást. Igazi mul-
timediális élmény. 

Az est hangulatos pezsgőzés-
sel zárul, s utána van még mód 
újra körbejárni a képek között, 
hogy figyelmesebben, apróléko-
san megvizsgálja az ember ennek 
a nem mindennapi festőnek a 
nem mindennapi képeit. Ahogy 
lefelé lépdelek az összművészeti 

központ lépcsőin, marad azon-
ban bennem némi hiányérzet. A 
beszélgetés talán többet is nyújt-
-hatott volna, egy kicsit közelebb 
hozhatta volna, jobban feltárhat-
ta volna számunkra az író-festő-
filmkészítőt és a gondolkodását, 
elképzeléseit. Hiszen mégiscsak 
más, ha egy - ahogyan FeLugossy 
nevezi magát - autodidakta fes-
tővel találkozik a közönség. Talán 
ha több teret kap az alkotó, s 
pusztán mesél közönségének, ne-
ki is módja lett volna többet el-
juttatni az üzenetből, amit ne-
künk szánt. 

így az est is kissé olyanná 
vált, mint amilyen címet adtak 
neki: kicsit vád, kicsit halovány 
- vadhalovány. 

oTóth Katalin 

„ÉN ŐT IMÁDOM..." 
A Beregszászi Illyés Gyula Magyar Nemzeti Színház vendégjátékáról 

Már egy hónapja vártam arra, 
hogy kedvenc színházam végre 
Szegedre jöjjön, hiszen jó, ha 
két-háromévente adódik egy 
ilyen alkalom. Akik valamennyi-
re ismerik őket, tudják, hogy a 
társulat igazi vándoréletet foly-
tat. Szinte az összes nyári szín-
házi fesztivál visszajáró vendé-
gei. 

Várakozás 

Családommal úgy négy-öt 
éve váltunk a beregszásziak kö-
vetőivé, így nyaranta többször is 
útra kelünk, hogy az ország kü-
lönböző pontjain láthassuk őket, 
az sem baj, ha sokadjára látunk 
egy adott előadást. így például 
csak ezen a nyáron eltöltöttünk 
egy-egy napot Gyulán, Zsám-
békon, Szentendrén vagy 
Taliándörögdön. De arra is volt 
már példa, hogy hetente akár 
többször is megjártuk a Buda-
pest-Szeged-távot, csak azért, 
mert ők játszottak valamelyik 
színházban, vagy a tíznapos Mű-
vészetek Völgyéből hét napot ve-
lük töltöttünk el, egyszer még Di-
ósgyőrbe is elmentünk miattuk. 

Csalódottság 

Szegedre a Biennálé - A Kül-
honi Magyarok Kulturális Feszti-
válja keretében hozták el Sziglige-

Vidnyánszky Attila rendezését bántóan kevesen látták Szegeden. 

f/fdeLiliomfi című vígjátékát. Na-
gyon szomorúan tapasztaltam, 
hogy sajnos a szegediek nem kí-
váncsiak az igazán jó színházra, 
pedig október 2-án kétszer is 
megnézhették volna, hogyan kell 
értéket alkotni. Nyilván nem tudok 
elfogultság nélkül nyilatkozni, mi-
vel az évek során baráti kapcsola-
tot sikerült kialakítanom a társu-
lattal. Sok mindent megpróbál-
tam, körleveleket írtam, minden-
kinek, akivel csak összefutottam 
ajánlottam őket, az előadások 
előtt SMS-eket küldtem szét, csak 
hogy minél többen legyenek. Hiá-
ba minden erőfeszítésem, mindkét 
előadáson ötven nézőt lehetett 
számolni, a Belvárosi mozi nagy-
terme szinte kongott az üresség-
től. Azért szeretném megjegyezni, 
kedves színházkedvelő közönség, 

hogy a szegedi előadásokat egész 
évben meg lehet még nézni, a be-
regszásziak viszont lehet, hogy 
megint csak két év múlva játsza-
nak majd itt. (Ezután lehet, hogy 
megérné átböngészni a fesztivál 
programját, hiszen nem tudhat-
juk, mikor találunk rá egy-egy is-
meretlen kincsre.) 

A Liliomfi történetét nem 
részletezném, mert sokak számára 
ismeretes, viszont el kell monda-
nom, hogy ehhez az előadáshoz a 
zenét is maga a társulat szerezte. 
Természetesen én mindkét elő-
adáson ott voltam, és büszkén je-
lentem, eddig összesen hétszer 
láttam tőlük csak a Liliomfit, ami 
még a könnyen befogadható da-
rabok közé tartozik, de például a 
Három nővért, ami már azért ne-
hézkesebb, hatszor, vagy a 

Tótékat ötször. Több számadatot 
most nem ímék, mert néha már a 
színészek maguk sem értik, hogy 
hogy lehet ennyiszer megnézni 
valamit. Erre egy szóval is köny-
nyen tudok válaszolni: szeretet. 

Búcsúzás 

A társulattól, mint eddig 
mindig, most is olyan élményeket 
kaptam, amelyek alapjaiban ha-
tározzák meg a színházról kiala-
kított képemet. Nem hiszem pél-
dául, hogy sok olyan profi szín-
ház létezne, ahol maguk a színé-
szek építik, illetve bontják a dísz-
letet, ők kellékeznek, maguk 
sminkelnek, és minden ilyen fel-
adatot maguk látnak el. 

Egy-egy előadásukban min-
dig az a legrosszabb, amikor vé-
ge van, mert ez azt jelenti, hogy 
haza kell menni, és megint nem 
tudod, hogy mikor találkozol ve-
lük újra. A kétórás pakolás végén 
a mozigépész bácsi már alig vár-
ta, hogy végre bezárhassa az 
épületet, és hazamenjen, ellen-
tétben velem, aki a búcsúzást 
várta a legkevésbé. Most is látom 
magamat, ahogy családommal 
állok az utcán, magamban az 
előadásból dúdolgatok néhány 
sort: „Én őt imádom..." —közben 
pedig szomorúan integetek az 
egyre távolodó busznak. 

o Petró Julianna 



SPORT 

FIATALOS LENDÜLETTEL 
Merész terveket szövögetnek az Universitas Szeged pólósai 

Augusztus elejétől napi két 
edzéssel készült az OB l/B-s női 
vízilabda-bajnokságra az Uni-
versitas Szeged, a programban 
délelőttönként öt-hét kilomé-
ter futás és úszás, délután pe-
dig labdás, taktikai és techni-
kai gyakorlatok szerepeltek. 

Kresák József vezetőedző 
természetesen nem véletlenül 
vezényelt kőkemény alapozást a 
lányoknak, hiszen a nagy teher-
bírást és sok lemondást igénylő 
felkészülés már annak a jegyé-
ben zajlott, hogy az idei szezon-
ban megvalósulhasson a nagy 
álom: az OB l-be kerülés. 

Az OB l/B-s küzdelemsorozat 
résztvevői, az Universitas Sze-
ged, a Hungerit MetalCom Szen-
tesi VK II., a Hódmezővásárhelyi 
VSC, az Uno VSE, a Villanó Fókák 
Kecskemét ősszel és tavasszal is 
rendeznek egy-egy minitornát, 
a tíz forduló után alakul ki a 
végső sorrend. Az első, szentesi 
körben a szegedi lányok 22-6-ra 
győzték le az Unót, 16-2-re pe-
dig a házigazdákat. Október 13-
án Hódmezővásárhelyen talál-
koznak újból a csapatok, akkor 
ismét a Szentessel mérkőzik az 
Universitas. Az őszi szegedi for-
duló időpontja november 24-e, 
amikor is a SZUE-ban a Vásár-
hellyel és az Unóval is össze-
csapnak a hazaiak. 

A szegedi hölgyek idén az 
erőviszonyokat figyelembe véve 
az aranyérem legnagyobb esé-
lyesének számítanak. „Régi ál-
munk válna valóra, ha sikerülne 
felkerülnünk az élvonalba. Kő-
kemény munkával és egy csepp 
szerencsével elérhetjük céljain-
kat. Az esetleges OB l-es szerep-
lés persze sokkal magasabb 
költségekkel jár, azaz újabb ki-
hívást jelentene az anyagi ala-
pok megteremtése, azonban 
legalább ilyen fontos, hogy egy 

Kresák József eligazítást tart a lányoknak. Fotó: segesvári Csaba 

első osztályú csapatnak na-
gyobb a vonzereje is. Szíveseb-
ben jönnének ide pólózni a gye-
rekek, a szakma, a város és a 
szponzorok is felfigyelnének az 
itt folyó munkára, utánpótlás-
nevelésre" — mondja Kresák Jó-
zsef, aki korábban az OB l-es 
szegedi férficsapat játékosa volt, 
s két éve irányítja a felnőtt női 
együttest. 

A komoly célkitűzéseket a 
nyári igazolások is alátámaszt-
ják: a dunaújvárosi vezetőséggel 
történt megállapodás értelmé-
ben kölcsönjátékosként az Uni-
versitast erősíti három ifjúsági 
reménység, Schneider Zsófia, 
Andresz Ivett és Tóth Petra is. ők 
Dunaújvárosban készülnek, a 
helyi OB l-es ificsapatban játsza-
nak, a felnőtt OB l/B-s meccse-
ken pedig szegedi sapkát köt-
nek. 

A Szegedi Tudományegye-
tem a névhasználati jogon kívül 

kiemelt ösztöndíjakkal és utazá-
si hozzájárulással is segíti az 
együttest, melyben öt SZTE-s 
hallgató is szerepel. Bordás Tí-
mea jobbkezes átlövő II. éves az 
ÁJTK munkaügyi és társadalom- ' 
biztosítási igazgatási, az egy-
éves Los Angeles-i sportösztön-
díjról hazatért balkezes Fabó Lili 
I. éves a BTK amerikanisztika, a 
kapuvédő Szeles Nikolett II. éves 
az ETSZ ápolás és betegellátás, a 
bekk Hajdú Enikő III. éves a 
JCYPK biológia-testnevelés, 
Crezsa Nikolett pedig I. éves a 
BTK spanyol-romanisztika sza-
kán. 

Szeles Nikolett remek kapus-
párost alkot a Szentessel ötszörös 
bajnok, korosztályos válogatott-
ként nemzetközi viadalokat 
nyert Varga Zitával. „Igyekszem 
minél több fortélyt ellesni Zitá-
tól. Az eddigi meccseken két-két 
negyedet védtünk, s teljesítmé-
nyünket nagyban segítette, 

•hogy a védelem is remekelt előt-
tünk" — mondja Niki, aki hat éve 
pólózik. „A csapatunk egyik fő 
erőssége, hogy nemcsak a duna-
újvárosi lányok, hanem a nálunk 
fiatalabb is remekül beépültek. 
Árkosy Lilla és Lengyel Dorottya 
például kiemelkedő játékukkal 
képesek összetartani a csapatot" 
- így Lili, aki úgy látja: az ame-
rikai év során az ottani edzés-
módszereknek köszönhetően el-
sősorban fizikálisan fejlődött so-
kat. „Hogy ki lehet ránk veszé-
lyes? Talán a Kecskemétre kell 
odafigyelnünk" - véli Enikő, aki 
tudhat valamit, hiszen tizenhá-
rom éve éppen a hírős városban 
ismerkedett meg a sportág alap-
jaival, s két éve igazolt a Tisza 
partjára. Ám amondó, az idei 
szezon végén a Szeged fog örül-
ni. „Mindenképpen a dobogó 
legtetejére fogunk állni!" — ígéri. 

Pintér M. Lajos 

KLASSZISOK MELLETT VALNA KLASSZISSA 
Simon Bence tudja, a jelenben tanulnia kell, a jövő azonban az övé 

Az újdonsült magyar férfikézí-
labda-bajnok háza táján nagy 
volt a jövés-menés a nyári 
holtszezonban. Nyolc játékos 
távozott, hét érkezett. Az érke-
zettek listáján találjuk a Pick 
Szeged saját nevelésű 19 éves 
balszélsőjét, Simon Bencét, az 
SZTE hallgatóját, akit az után-
pótláscsapattól irányítottak át 
a felnőttek öltözőjébe. 

Ebben az öltözőben, a „na-
gyok" között jelenleg csak válo-
gatott játékos készül. Közülük tíz 
a magyar (¿e/e Ákos, Kiss Olivér 
és Simon Bence egyelőre után-
pótlás-válogatott), három a ro-
mán, kettő a montenegrói, kettő 
a szerb és egy a szlovén nemzeti 
keret tagja. 

Simon Bence 15 évesen, vi -
szonylag későn kezdett el komo-
lyan, egyesületi keretek között 
kézilabdázni. Mindez nem lát-
szott meg a teljesítményén, hi-
szen Bella Árpád, Nagy jános és 
Avar György kezei alatt szépen 
bontogatta szárnyait. Kézilab-
daberkekben mindenki tudta, 
hogy nagy tehetségnek számít, 
ám a szegedi közönség 2006. 
december 3-án a Pick Szeged-
CBM Valladolid Bajnokok Ligája-
nyolcaddöntő szünetében je-
gyezhette meg nevét, amikor is 
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Simon Bence tanulmányai mellett napi két edzéssel készül. Fotó: s. cs. 

megkapta a Badó László-kupát 
teljesítménye elismeréséül. Ak-
kor háromezer-ötszázán tapsol-
tak neki. 2007 júliusában jött a 
következő elismerés, ekkor az 
egyesület profi szerződést aján-
lott a játékosnak, amely 2012. 
július 31-ig szól. 

Bence napi két edzéssel ké-
szül az előtte álló feladatokra, 
visszajátszik az utánpótláscsa-
patba, valamint az NB l/B-s Ma-
kó gárdájában is szerepel. Mint 
mondja, az tűnik reálisnak, 
hogy az első években a kisebb 
csapatok ellen kap szerepet 
Vladan Matics mestertől. Arra a 
kérdésre, hogy nehéz lesz-e be-

kerülni a csapatba, kik a fő ve-
télytársak, csak nevetett — érde-
mi választ nem tudott adni. 
Tudni kell, hogy a balszélső 
posztján játszik a negyvenszeres 
válogatott, magyar bajnok, ma-
gyarkupa-győztes Vadkerti At-
tila és a nyáron érkezett sztár, a 
105-szörös szlovén válogatott 
Luka Zvizej, aki két éve Bajnokok 
Ligáját nyert a katalán csoda-
csapattal, a Barcelonával. 

Bence mindenkivel jól meg-
érteti magát, nincsenek kom-
munikációs problémák a csapat-
ban, a román csapattársakkal 
angolul, míg az egykori Jugo-
szlávia területéről érkezőkkel 

többnyire magyarul beszél. 
Egyértelmű elvárása a csapattal 
szemben az első hely megőrzése 
a bajnokságban és a magyar ku-
pa visszahozatala Szegedre. A 
Bajnokok Ligájában titkon re-
ménykedik a legjobb négy közé 
jutásban, de rögtön hozzátette, 
hogy ez óriási szenzáció lenne. 
Ha nem kézilabda, akkor szíve-
sen strandröplabdázik vagy ko-
sárlabdázik barátjaival. 

A fiatal reménység csak a 
parketten abszolválja remekül a 
dolgokat, hanem az iskolapad-
ban is. Idén szeptembertől a 
Bölcsészettudományi Kar szocio-
lógia szakára (nappali tagozat-
ra) nyert felvételt. 

„Szerettem volna társada-
lomtudománnyal foglalkozni, 
ezért első helyen a pszichológi-
át, míg második helyen a szoci-
ológiát jelöltem meg. Nagyon 
örülök, hogy felvettek. Próbálok 
majd minden órára bejárni, de 
ez nehéz lesz a sok edzés miatt. 
Máté-Tóth András órái nagyon 
tetszenek, különösen a kvalitatív 
társadalomkutatás nevű kurzus" 
- árulta el. 

Néhány csoporttársa, már 
felismerte az iskolában. „De nem 
járok pickes pólóban" - nevet. 

D. T. I. 

SZENZÁCIÓS KEZDES 

Két győzelemmel kezdte szereplését az NB l/B csoportos férf ¡kosárlab-
da-bajnokságban az SZTE-Szedeák. Nyilas István gárdája az első forduló-
ban a Tiszaújvárost fektette két vállra, a második körben pedig Jászbe-
rényben diadalmaskodott. 

SZTE-Szedeák-Tiszaújváros 78-71 (15-10, 26-15, 23-18, .14-28). 
Újszegedi sportcsarnok, 500 néző. Vezette: Balogh, Farkas. SZTE-Szedeák: 
Simándi 11/6, Komáromi 1, Nagy A. 13/3, Tanács 20/3, Trényi 20. Csere: 
Kaemmerer 6, Fülöp 5/3, Mészáros 2, Fekete. Edző: Nyilas István. 

Jászberény-SZTE-Szedeák 68-76 (16-16,15-16, 24-20,13-24). Jászbe-
rény, 100 néző. Vezette: jakab, Fodor. SZTE-Szedeák: Simándi 18/6, Nagy 
A. 22/6, Kaemmerer 6, Tanács 15, Trényi 7. Csere: Komáromi, Varga, Feke-
te 4, Fülöp 4, Szablics. Edző: Nyilas István. 

Az együttes a Magyar Kupában is továbbjutott, miután Szentesen 
győzött 101-71-re. A fiúk hazai pályán legközelebb a Kecskeméttel játsza-
nak bajnokit, október 14-én (vasárnap) 18 órai kezdettel. 

FALLABDÁS SIKEREINK 

Szeptember utolsó hétvégéjén Szeged városa, a Szegedi Tudomány-
egyetem adott otthont a 2007/2008-as Magyar Egyetemi-Főiskolai Baj-
nokság (MEFOB) országos döntőjének a fallabda sportágban. A versenye-
ket a Kenyérgyári úti Squash Club és Szabadidőközpontban rendezték 
meg, mely tavaly az V. Egyetemi-Főiskolai Világbajnokság helyszínéül is 
szolgált. A Szegedi Tudományegyetem hallgatói minden kategóriában 
szép sikereket arattak. Nők: 1. Kecse Nagy Helga (SZTE Gazdaságtudomá-
nyi Kar), 2. Győri Fanni (SZTE Gazdaságtudományi Kar), 3. Lamper Orso-
lya (SZTE Gazdaságtudományi Kar). Férfiak: 1. Cséffalvay Dániel (Buda-
pesti Corvinus Egyetem), 2. Kerényi Ádám (SZTE Gazdaságtudományi 
Kar), 3. Tasnádi Gá,t>or(SZTE Gyógyszerésztudományi Kar). Csapat: 1. SZTE 
I. (Kecse-Nagy Helga, Kerényi Ádám. Tasnádi Gábor), 2. Budapesti Corvi-
nus Egyetem (.Swarcz Eszter, Cséffalvay Dániel, Csikós Márton), 3. SZTE II. 
(Győri Fanni, jenei Szabolcs, Balázs Ádám). 

VÉRCUKORMÉRÉS 
ÉS EGÉSZSÉGFELMÉRÉS AZ SZTE-N 

Hat egyetemen, köztük a Szegedi Tudományegyetemen végez vér-
cukorszintmérést az egy csepp figyelem Alapítvány. Az Erős Antónia által 
alapított alapítvány a cukorbetegség korai felismeréséért, megelőzéséért 
és az egészséges életmód terjesztéséért küzd immár két éve. 2005-ben el-
indították a patikai vércukorszintmérést. 

Az alapítvány 2006-ban és 2007-ben összesen 200 középiskolának 
adományozott vércukormérőket, munkatársai különböző rendezvénye-
ken mértek ingyenesen vércukrot, mint például a Sziget-fesztiválon, a 
szegedi kajak-kenu világbajnokságon vagy a budapesti öttusa Európa-
bajnokságon. Közreműködésükkel több mint 80 ezer ember vércukrát el-
lenőrizték már, és több ezer család vett részt az „Egy csepp világnapon" 
2006 novemberében. Mivel a cukorbetegség kialakulása egyre gyakoribb 
fiatalok körében (ma egymillió ember, azaz minden tizedik magyar érin-
tett), próbálnak segíteni abban, hogy minél több fiatal éljen egészsége-
sen. Ennek érdekében mind a hat egyetemre kérdőíveket visznek, amely-
ben a diákok életmódjára, étkezési szokásaira, egészségi állapotára kér-
deznek rá. Az adatfelvételt követően szakemberek összesítik és elemzik az 
eredményeket, s 2008-ban összefoglaló publikációban adják közre, 
mennyire élnek egészségesen a magyar egyetemisták. 

A szegedi egyetemi egészségnap október 9-én (kedden) 10 órakor 
kezdődik a József Attila Tanulmányi és Információs Központban. A méré-
sek mellett ingyenes tanácsadás is lesz, valamint csökkentett kalóriatar-
talmú pizzát is kóstolhatnak, illetve egy új dohányzásleszoktató prog-
rammal is megismerkedhetnek az érdeklődők. 

A Kurzuskód története során annyi sportágat érintettünk már, de 
a királynő előtt még egy rövid tőmondattal sem róttuk le tiszteletün-
ket. Pedig a modern arénák, a sportcsatornák, de még az iskolák 
futballpályái is üresen tátonganának, ha a mozgáskultúránk koro-
názatlan uralkodója nem adja át nekünk tudását. A test, lélek, szel-
lem harmóniájában ő adja a fundamentumot, hogy a kezek s lábak 
megteremthessék azt a fizikai mértéket, melyben egészségesen ki-
művelhető a gondolat, és igazul doboghat a szív. Atlétika. Ma nem 
létezik a testkultúrának egyetlen ága sem, mely ne alkalmazná mód-
szerét, elemeit e legősibb sportágnak. Célunk most inkább a hódo-
lat kifejezése, mintsem egy tudományos-szakmai értekezés, hiszen a 
rovat mind minőségi, mind pedig mennyiségi tekintetben is elégte-
len ehhez. Viszont a főhajtás e sorok írójának is kötelessége. 

E nemes feladathoz méltatlan lenne beleveszni egy darwini csa-
pongásba, a „leugrott a fáról, és futott, hogy el ne kapják, és do-
bott, hogy egyen stb." gondolatmenetbe. Az atlétikának mint a mai 
sportok nélkülözhetetlen kiegészítőjének semmi köze a majomhoz. 
( - Mélységesen szégyellem magam, fenség, hogy akár egy pillana-
tig is...) Ha a kötelező testneveléskredit megszerzésére törekedvén 
kurzust választotok majd, ne feledjétek, bármi legyen is az, ha más-
hol nem, a gimnasztika, az edzésmódszer elemei között jelen lesz az 
atlétika is. És hogy a mai a piaci törvények szerint alakuló, „fejlődő" 
sportok bázisát hogyan teremtették? Nos, álljon itt egy példa a gö-
rög atléta „doppingmódszeréről". Az ókori olimpiákon a diszköszra 
imákat véstek. Ha a diszkosz szabályosan pörgött, a mértéknek meg-
felelően röpült a magasba, az istenség elfogadta az imát. És erre az 
érintkezésre törekedett mind, ki részese lehetett a versenynek. 

D. Cs. 



I P O R T 

AMI SZEM-SZÁJNAK INGERE 
Kutatók Éjszakája Szegeden 

Az est egyik legédesebb feladata a csokoládészobrászat volt. Fotók.- segesvári Csaba A könyvborítómontázsok készítése immár hagyományos programnak számít a TIK-ben. 

szakergetett a kémiai kísérletek-
hez, megdöbbenve tapasztaltam, 
hogy a tömeg nemhogy csökkent 
volna, de még inkább nőtt, bár 
apróbb csemetéket már csak el-
vétve láttam. Egy egyetemi diák-
társamat faggatva a látottakról 
hasonló lelkesedést tapasztaltam, 
mint az általános iskolás vagy 
idősebb nemzedéknél. 

„Nem vártunk ekkora látoga-
tottságot, hogy ennyi ember el-
jöjjön, érdeklődjön. Azt hittük, 
hogy bejön tíz ember, többnyire 
hallgatótársaink, haverok" — 
mondta Fülöp Márta Dóra is, fizi-
ka szakos hallgató, a lézerkísérle-
tekre várakozók lelkes vendéglá-
tója. „Célunk az, hogy megpró-
báljuk közelebb hozni a fizikát, 
ugyanis a -felére-harmadára 
csökkent azoknak a száma, akik 
ide jelentkeztek." 

A lézerekről már hallottam 
ezt-azt, csak amennyit egy tipi-
kus bölcsésznek tudni illik. Ami 
kiváltképp lenyűgözött, az a 
Moire-fotó volt. Voltaképpen 
„egyszerű" technikával készültek 
a fényképek, a látogató arcára 
két' oldalról csíkokat vetítettek, 
melyek — felvéve az arc dombo-
rulatait, formáit •- különössé tet-
ték az eztán elkészült fényképet. 

A csillagvizsgálóba sajnos 
nem jutottam el, ott volt viszont 
Králik Kata másodéves kommuni-
káció szakos hallgató. „Teljesen 
közelről nézhettük meg a Holdat. 
Tényleg úgy nézett ki, mint egy 
sajt, tele kis lyukacskákkal, na-
gyon izgalmas volt. Beállíthattam 
azt is, mennyire szeretnék homá-
lyosan látni, vagy élesebben" — 
lelkendezett. 

Dobóczky Zsolt villamosmér-
nök középiskolai tanár itt is kezd-
te a kalandtúrát. „A csillagvizs-
gálóban egy 10 centiméter átmé-
rőjű távcsővel a Holdat lehetett 
megnézni, sajnos most egy kicsit 
párás volt az idő. Valamint folya-
matosan előadások zajlottak az 
előadóteremben, eléggé szabad 
stílusban: tehát részben a hallga-
tói kérdések irányították az elő-
adást, többek között a csillagok 
keletkezéséről, a bolygórendsze-
rekről, a külső bolygókról; vala-
mint arról, hogyan kereshetünk 
Naprendszeren kívüli bolygókat" 
— mesélte. 

Ez utóbbi a következő módon 
tudható meg: spektrumok segít-
ségével nagyon parányi sebes-

Többféle kiállítás fogadott az 
üvegépület belsejében, Ceorg 
Trakl, a hányattatott sorsú költő 
és Szent-Györgyi Albert életéről 
szóló tárlatok. Ami azonban di-
namikusabbnak hatott, a könyv-
borítómontázsok versenye. Amint 
Vida Andrea, a TIK munkatársa 
elmondta, a Szegedi Tudomány-
egyetem könyvtárában már ha-
gyománynak tekinthető a mon.-
tázskészítés. „Az ötlet onnan jött, 
hogy vannak azok a könyvek, 
amelynek szép a borítójuk — eze-
ket le szoktuk szedni a könyvek-
ről, mielőtt a polcra kikerül, mivel 
úgyis tönkremennek. Azért, hogy 
mégse vesszenek kárba, felhasz-
nosítjuk ezeket. Az ötlet az első 
Könyvtári Éjszakáján is nagy si-
kert aratott, ezért azóta hagyo-
mányosan a Könyvtári Éjszakák 
programjának része is" — árulta 
el. 

Nemcsak könyvborítókból, 
hanem filmekből is készültek 
montázsok. A kizárólag valami-
lyen módon a könyvtárral kap-
csolatos mozgóképrészleteket 
összevágva hosszú-hosszú film 
készült. Híres könyvtárak és 
könyvtárosok elevenedtek meg a 
vásznon, sajnáltam, hogy kevés 
részletet tudtam azonosítani. 

Csokoládé és bor 

Miután a könyvtárba értem 
- gondolom, nem egyedüliként 
- azonnal a Csokoládészobrászat 
néven meghirdetett esemény fe-
lé indultam. Úgy gondolom, ez 
lett az éjszaka egyik legsikerül-
tebb programja, annak ellenére, 
hogy a szobrászkodásból vajmi 
kevés eredmény született. A me-
legített csokoládémassza ugyan-
is el sem juthatott addig, hogy 
bármi készüljön belőle, mivel a 
látogatók ahelyett, hogy formá-
ba, inkább magukba öntötték. 
Az eseményre kirendelt fotósok 
és néhány érdeklődő kérésére 
azonban Szabó P. Balázs, a Mér-
nöki Kar adjunktusa beavatott 
minket a csokoládékészítés rej-
telmeibe. 

A 45-50 °C-ra felhevített cso-
koládé teljesen folyékony állapo-
tú, ilyenkor már csomó sem talál-
ható benne. E masszának egy ré-
szét kézi temperálással (vagy 
nagy tételű gyártásban csokolá-
détemperálóval) 32 °C-ra, majd 

28 °C-ra hűtik le, és a lehűlt ada-
got a még meleg többihez öntik. 
Ez a visszamelegítés szakasza, 
melynek célja, hogy a kész csoko-
ládéban lévő kakaóvaj stabil 
szerkezetű legyen. Ezután már 
nincs is más hátra, mint formák-
ba önteni a meleg masszát, s 
mindezt egy úgynevezett rázópá-
lyára tenni, melynek során a 
masszában maradt levegőbubo-
rékokat kirázzák a folyékony cso-
koládéból. 

Még be sem fejeződött az elő-
adás második része, mely a töl-
tött és az üreges Mikulás-csoko-
ládé elkészítését írta le, amikor 
egy türelmetlen látogató szakí-
totta félbe a tanulságos elbeszé-
lést: „Elnézést, nem bírom ki, 
belenyalhatok...?". 

Lassan lebandukoltam az in-
formációs pult melletti sarokba, 
ahol Pósfai György és Csákvári 
Eszter képeinek kiállítása ölelte 
körül az Egészségtudományi és 
Szociális Képzési Kar életmóddal 
kapcsolatos kuckóját. Az egész-
séggel kapcsolatos számadatok 
és orvosi vizsgálatok mellett egy 
különleges stimulációs felszerelés 
segítségével mindenki kipróbál-
hatta, milyen idősnek lenni, kita-
pinthatta, milyen lehet a mellrák. 
És még a következő mondat sem 
hangzott furcsán az egyik látoga-
tó szájából: „Anett, gyere! jöhetsz 
újraéleszteni!". 

Lassan kiürült már a Dóm tér, 
mire díktafonvégre kaptam Hor-
váth Erzsébetet, a Duna Hungária 
Borház csinos gazdaasszonyát. A 
többitől talán kicsit elütő stand — 
vagy nevezzük helyszínnek — 
azonban nem véletlen. Az immár 
tízéves borház — több más egye-
temi rendezvényt is támogatva -
a bor és az egészség szempontjá-
ból a minőségi borok élvezetére 
és ismeretére próbálja a felnövek-
vő nemzedék, az egyetemisták fi-
gyelmét irányítani. 

Amikor közösen faggattuk a 
több bort is végigkóstoló, csillo-
gó szemű egyetemistákat, akik a 
téren ácsorogtak még, egymás 
szavába vágva dicsérték a külön-
böző borfajtákat. A térről távolo-
dóban még sokáig csengett fü-
lemben nevetésük, lelkes izga-
tottságuk. S láttam magam előtt 
Kamilla és barátnői csillogó sze-
meit... 

o Szekeres Nikoletta 

Egy látogató panaszára lettem 
figyelmes, aki ha véletlenül nem 
hallotta volna meg szeptember 
28-án a Kossuth Rádióban, 
hogy aznap lesz a Kutatók Éjsza-
kája, minden bizonnyal lema-
rad róla. 

Több panaszkodó hangot is 
hallottam arról, hogy a rendez-
vény kevéssé volt meghirdetve, és 
sokan csak az utolsó pillanatok 
egyikében értesültek a progra-
mokról. Ennek ellenére a Dóm té-
ren már alig fértem a kémiai kí-
sérletek sátra köré. Vajon mennyi 
emberen kellett volna keresztül-
verekednem magam, ha még úgy 
érezték volna a nézők, hogy min-
denki időben felkészül, és hoz 
magával még egy embert...! 

Az idén kétéves Kutatók Éj-
szakáját huszonkilenc európai or-
szág több mint százötven városá-
ban rendezték meg, Magyaror-
szág kilenc részt vevő településé-
nek (Budapest, Debrecen, Eger, 
Győr, Martonvásár, Miskolc, 
Piliscsaba, Sopron és Szeged) ti-
zenkét intézménye szervezésében 
több mint kétszáz rendezvény 
zajlott le. Az esemény fő célja, 
hogy a kutatók és tudósok által 
művelt szakterületekre az ezzel 
nem foglalkozók is bepillantást 
nyerjenek, hogy feltáruljon a tu-
domány - mindennapi emberek 
számára is vonzó - számos titka. 

Lézer és molekula 

ségeltolódásokat képesek mérni, 
melyből kikövetkeztethető, hogy 
az adott csillag mekkora sebes-
séggel képes közlekedni, illetve 
van-e a közelében másik égitest, 
melynek tömege, pályája és má-
sik csillagtól való távolsága így 
meghatározható. 

Test és élet 

A fizika tanszékcsoport adott 
helyet az Élet az univerzumban 
előadásnak is, ennek csak egy ré-
szét hallgattam meg. Éppen azt, 
amelyik a kérdést vizsgálta, vajon 
elképzelhető-e, hogy éltek vagy 
élhetnek más civilizációk is raj-
tunk kívül az univerzumban. Az 
ezt alátámasztani hivatott, az 
emberiség számára érthetetlen 
esetek, természeti jelenségek és 
tárgyak gyűjteménye számomra 
nem csak és kizárólag ezt bizo-
nyította, de — aminek nagyon 
örültem - , nem is volt ez elvárás. 
Tetszett, hogy nagyon jól felépí-
tett előadást hallottam: mostaná-
ban ritka volt az olyan élményem, 
amikor a kutatónak megvan 

ugyan a maga véleménye, ame-
lyet egyértelműen közül is, még-
sem akar feltétlenül a maga iga-
záról meggyőzni. Minden megál-
lapítása, melyet kijelentett vagy 
feltételezett, szóhasználatában 
ehhez igazodott. Nem döntötte el 
helyettem, mit akarok gondolni, 
sugalmazásaí nem voltak erőite-
tők. Sajnálatos volt számomra, 
hogy a téma érdekelt kevéssé, így 
hamar továbbálltam. 

Mindeközben Balog Gyöngy-
vér a füvészkerti sötétben botor-
kált egy zseblámpa és egy 
nyomtatott térkép segítségével, 
hogy eljusson a különböző fel-
adatok helyszínére. Bár az öt ál-
lomásból egyet nem talált meg, 
sokszor letért az útról, sok érde-
kes feladattal találkozott. Sze-
szes és alkoholmentes italokat, 
valamint gyógy- és fűszernövé-
nyeket illatukról, madárcsicser-
géseket, állati és növényi erede-
tű dolgokat pusztán tapintás ré-
vén kellett felismernie (vagy ép-
pen az eső okozta sárból kilábal-
nia) — ezekből á legizgalma-
sabbnak a gyógynövények felis-
merése tűnt. 

Utam elsőként a Dóm térre 
vitt. A látványos kísérletsorozatok 
nem csak engem ragadtak ma-
gukkal: a tér jobbára általános is-
kolás diákokkal volt tele. Izgatot-
tan, nyakukat nyújtogatva néztek 
a piciny asztalka felé, ahol a kí-
sérletek folytak, olykor türelmet-
len pisszenéssel kísért méltatlan-
kodással: „Állj már arrébb, nem 
látok!" 

Kamilla édesapjával és két 
barátnőjével ment ki. A mindösz-
sze tizenkét éves leány már most 
tudja, biokémikusnak készül, és 
társaival lelkendezve mesélte, 
melyik kísérlet tetszett nekik a 
legjobban. Számukra a higannyal 
kapcsolatos és a szénceruzáva! 
folytatott kémiai reakciók voltak 
a nyerők. 

Éjfél felé, amikor kíváncsi-
ságtól égő szemem engem is visz-

A Moire-fotó elénk tárja az arc domborulatait. 


